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ž e v torek so imeli v ormoški 
tovarni sladkorja v načrtu prižig 
apnene peči, s tem pa uradni za-
četek letošnje kampanje predela-
ve sladkorne pese. V ponedeljek 
bi na j tudi pričeli s spravilom pese. 

Kot že mnogokrat v tem letu, je 
vreme tudi tokrat prekrižalo na-
črte. V tovarni so se odločili, da 
prižig apnene peči opravijo danes 
ob 13. uri. Upajmo, da vreme to-
krat ne bo prekrižalo načrtov. 

V letošnji kampanj i bo potreb-
no pospraviti pridelek pese s 5.200 
hektarov. Iz okoli 220 tisoč ton 
pese bodo v tovarni pridobili blizu 
28 tisoč ton sladkorja, kar j e naj-
več doslej. 

JB Tovarna čaka na sladkorno peso Foto: M. Ozmec 

Uh, kako 
je kislo! 

Kislo je letos vreme, še bolj kislo pa je 
v tem času. ko bi že morali začeti s 
trgatvijo, grozdje. Pred dnevi sem vprašal 
znanca — vmogradnika, kdaj bo pričel s 
trgatvijo. Odgovoril je, da takoj po prvem 
novembru. Seveda je to dejal v šah, eden 
izmed starejših ljudi pa je dejal, da še 
nikoli ni bilo tako, da grozdja ne bi po-
trgali. Včasih seveda tudi v nemogočih 
vremenskih pogojih. Se tudi letos obetajo 
takšni? Kakorkoli že, grozdje bo letos 
kislo, mošt in vino oa ne preveč kako-
vostna. O vsem drugem pa bo jutri skle-
pal odbor za vinogradništvo pri K Z Ptuj. 

JB Kislo Treme — Se bolj kislo grozdje Foto: 1. kotar 

Odkritje 
spomenika 

v Vidmu 
v Vidmu pri Ptuju — pod h-

pami bo v soboto slovesnost ob 
odkritju spomenika žrtvam NOV. 
Slovesnost pripravlja krajevni 
odbor ZZB NOV ter družbeno-
politične organizacije in skupšči-
na krajevne skupnosti Videm. 
Slavnostni govornik na prireditvi 
bo predsednik občinskega odbora 
ZZB NOV Milan Lacko, pionirji 
osnovne šole bodo pripravili 
kulturni program ter tako prosla-
vili tudi dan pionirjev. JB 

V našo redakcijo prihaja zadnje čase vse več občanov s takšnimi aU 
drugačnimi posebnastmi ki jih je ustvarila igra narave. To, kar nam je 
prinesla na ogled 5-letna Darja Stopajnik iz P?! r ' ?ka pri Leskovcu v 
spremstvu svoie mamice, pa je zares prava redkost. 

V nedeljo, 23. septembra sta se z očetom Brankom odpravila v bližnji 

Šozd po g^obe. Nabrala sta jih prek 3 kg, naj^večje presenečenje pa sta 
. oživela, KO sta ob vznožju bukve našla veliko gobjo družino. Kar 20 
jurčkov Je zraslo skupaj v eni družini, n^večj i je meril v višino 6 cm, 
najmanjši pa komaj nekaj milimetrov. Zares prava redkost, vredna 
objave! 

M. Ozmec 

POPRAVEK 
V prejšnji številki Tednika je 

prišlo do neljube napake v ses-
tavku VeUka pridobitev za učence 
in učitelje. Izvajalec del pri grad-
nji prizidka OS Vehka N^edeliaJe 
namreč SGP Konstruktor iz Ma-
ribora in ne K G P T O Z D Visoke 
gradnje iz Ptuja, kot smo napačno 
zapisali. Pa tudi tehnični pregled 
ni bil v torek, kot smo dobih 
neuradno informacijo, temveč v 
četrtek. Prizadetim se za napako 
opravičujemo! 

Uredništvo 

Želite 
pomagati? 

Republiška konferenca 
ZSMS organizira brigado za 
pomoč na potresnem območju 
Kopaooika. Brigadirji bodo odšli 
30. septembra iz Ljubljane in se 
bodo vrnili čez mesec ^ i . Vsi, ki 
vas zanima udeležba in želite kaj 
več izvedeti o akciji, se oglasite 
na Občinski konferenci Z S M S 
Ptuj na Trgu M D B 1 / 2 v sobi 20. 

5-letna Darja Stopajnik s svojo 20-člansko gol^o družino. 

Razburjenje ljudi zaradi do-
trajanega mostu v Vidmu se je 
navidezno poleglo. Tudi ustrezne 
službe so naredile svoje, saj so 
postavili znak za omejitev hitrosti 
pri vožnji prek mostu pa tudi no-
silnost mostu so z znakom uza-
konili na 8 ton. Toliko aH morda še 
več tehta prazen avtobus, poln 
potnikov pa je seveda znatno težji. 

Vprašanje je. koliko je most z le-
senimi skorajda strohnjenimi no-
silci sposoben zdržati. Zaenkrat 
gotovo še več kot osem ton. saj 
doslej še nobeden avtobus pa tudi 
zvrhano naložen tovornjak ni 
padel v globoko Dravinjo. Kdo pa 
lahko trdi. da se to slej ko prej ne 
more zgoditi? Posledice utegnejo 
biti tako hude. da o njih v naprej 
ne kaže govoriti. Lahko pa si jih 
predstav^amo. Svet za preventivo 
m vzgojo v cestnem prometu pri 
skupščini občine Ptuj zato 
opozarja upKjrabnike mostu prek 
Dravinje v Vidmu, da naj upoš-
tevajo znake pred njim. Bolje je 
gotovo most prepešačiti. kot se 
znajti z avtobusom vred v hladni 
vodi pod njim. 

JB Most v Vidmu se mnogokrat nevarno zamaje. 

Problemska konferenca 
o mentorstvu 

Pri občinski zvezi prijateljev mladine v Ptuju bodo tudi letos pripra-
vili osrednjo občinsko slovesnost ob 29. septembru — DNEVU PIONIR-
JEV. Tako bodo v osnovnih šolah te dni izvolili razredne predstavnike 
pionirskih odredov, iz vrst delegatov pa tudi svet pionirjev, da bi se lahko 
dobro pripravili na to osrednje občinsko srečanje. Občinska pionirska 
konferenca bo v Ptuju 1. oktobra. Iz vsake šole ji bosta prisostvovala po 
dva pionirja, nakar si bodo pionirji — delegati skupno ogledali proizvo-
dni proces v ptujski Petoviji. 

Zveza prijateljev mladine Slovenije pa pripravlja 10. oktobra v 
Ljubljani problemsko konferenco o vprašanjih mentorstva, zato se bodo 
tudi mentorji iz osnovnih šol ptujske občine sestali 26. septembra. Med 
drugim jih bodo-^.eznanili s položajem gospodarsktva v ptujski občini, v 
glavnem pa bodo razpravo posvetili prav pripravam na javno razpravo o 
vprašanju mentorstva, o oblikovanju skupnih dogovorov za akcijo, s 
katero bi zagotovili množičnejšo in kvalitetnejšo mentorstvo otrokom, 
pionirjem in mladini. mš 

DANES IN JUTRI ZBORI SO ORMOŽ 

OBŠIRNO NA 
LOČENIH SEJAH 

Enako kot v Ptujv^se bodo danes in jutri s sestali tudi zbori skupšči-
ne občine Ormož. Družbenopolitični zbor se bo sestal danes, 27. septem-
bra popoldne, zbor združenega dela in zbor krajevnih skupnosti pa jutri 
prav tako popoldne. 

Pomembnejše točke dnevnega reda vseh treh zborov bodo obsegale 
predvsem gospodarska vprašanja. Gre za informacijo o poslovanih rezul-
tatih OZD s področja gospodarstva in družbenih dejavnosti občine 
Ormož v letošnjem prvem polletju, za informacijo o zunanjetrgovinski 
menjavi gospodarstva ormoške občine v letošnjem letu, za poročilo o 
sanaciji izgub v TOZD, ki so poslovale z izgubo v lanskem letu in predsa-
nacijskih postopkih zgubagjev v letošnjem prvem polletju ter za med-
zborovsko usklajevanje programa ukrepov in aktivnosti za finančno 
razbremenjevanje gospodarstva v SRS in v občini Ormož. 

Zbor združenega dela in zbor krajevnih skupnosti pa bosta v skladu s 
svojimi pristojnostmi obravnavala še poročilo o delu veterinarske službe v 
občini Ormož in poročilo o delu Cestno komunalne skupnosti Ormož. 

Vsi trije zbori bodo sklepali Se o več predlogih odlokov, opravili 
volitve, imenovanja in razrešitve ter vprašanja delegacij in delegatov. 

— u 

V ORMOŽU UGODNA 
GOSPODARSKA GIBANJA 
Iz podatkov periodičnih obračunov za letošnje prvo polletje v 

gospodarskih organizacijah občine Ormož izhaja, da so dosegli kar dobre 
poslovne rezultate. (Pri tem ni zajet obračun tovarne sladkorja, ker ne 
vsebuje vseh bistvenih elementov). 

Ža letošnje leto so načrtovali povečanje fizičnega obsega industrijske 
proizvodnje za 14,9 v prvem polletju pa so ga povečali za 15,1 
čeprav 5 TOZD s področja industrije ni doseglo obsega proizvodnje v 
lanskem prvem polletju. 

Celotni prihodek ormoškega gospodarstva je v primerjavi z lanskim 
prvim polletjem višji za 51,5 porabljena sredstva za 50,6 dosežen 
dohodek za 54,4 '̂ 'o, ustvarjen čisti dohodek za 49,1 Vo, razporejen doho-
dek za 49,9 i/o; izguba iz tekočega poslovanja je nižja za dobrih 35 
neplačani prihodki pa so višji le za 18,5 odstotka. 

Kljub temu razmeroma ugodnim podatkom o gospodarjenju pa 
izvršni svet SO Ormož opozarja na manjšo reprodukcijsko sposobnost v 
organizacijah združenega dela, na problem znižane akumulativne sposo-
bnosti, nižje osebne dohodke, ki so pod-poprečjem SRS in na visoke kre-
dite, ki so imeli močan vpliv na akumulativno in plačilno sposobnost. V 
organizacijah združenega dela se bodo morali v drugem polletju še bolj 
potruditi za svojo višjo akumulativno in reprodukcijsko sposobnost, saj 
je od tega odvisen njihov hitrejši razvoj v naslednjem obdobju. F 
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Dobro poslovanje -
vendar brez problemov 

ne gre 
. v poslovni enoti Avtoprevoza v Ptuju ugotavljajo, da se število članov 

povečuje in da raste zaupanje v zadrugo. Kot je povedal Franc Seruga, 
vodja enote pa je v zadnjem času večje število obrtnikov — avtoprevozni-
kov odšlo v druge občine. Gre za obrtnike z največjim prometom in tudi 
največjimi tovornjaki ter stroji. V enoti so mnenja, da je k temu najbolj 
prispevala neustrezna davčna politika. 

Avtoprevozništvo je v občini Ptuj suficitarna dejavnost. V zadnjem 
času pa je potreba po t)revozih vedno večja. Poslovna enota zaradi 
pomanjkanja tovornjakov ne more izpolniti vseh pogodbenih obveznosti; v 
prvem polletju jim je primanjkovalo čez 20 tovornjakov. Stalne pogodbe 
imajo z VGP-ejem, GG-ejem, cestnim gospodarstvom, Kmetijskim 
kombinatom in drugimi. Zaradi suficitarnosti tudi ne morejo dobiti kre-
ditov za osnovna sredstva. 

Kljub vsemu so kazalci poslovanja v prvih devetih mesecih ugodni. Se 
vedno imajo velike probleme z avtoplašči, čeprav so si v Bandaku v Skofji 
Loki v zadnjem času zagotovili protektiranje. 

Sedaj se pripravljajo na prevoze sladkorne pese, kjer bo sodelovalo 
okrog 20 prevoznikov. Peso vozijo za Kmetijski kombinat Ptuj , Kmetijsko 
zadrugb P tu j in Kmetijsko zadrugo Lovrenc na Dravskem polju. 

Z novim letom bodo člani zadruge uveljavili beneficirano delovno 
dobo (12 mesecev bo v bodoče 14 mesecev) in to vsi, ki vozijo tovorna 
motorna vozila 5 ton in več. Organizirali bodo tudi hranilno-kreditno 
službo. Obrtniki — prevozniki zaradi suficitarnosti ne morejo dobiti 
kreditov za nakup tovornih vozil. Z ustanovitvijo službe pa jim bodo 
omogočili nakup novega vozila oziroma zagotovili sredstva za obnovo. 

MG 

Mipova kooperacija na 
letošnjem celjskem sejmu 

Celjski sejem obrti ni samo priložnost za celovito predstavitev in oceno 
najnovejših dosežkov ter možnosti slovenskega obrtništva ter drobnega 
gospodarstva, ampak veliko več. 

Z razstavo in vrsto spremljajočih prireditev omogoča izmenjavo in-
formacij — tako strokovnih kot poslovnih — ter navezovanje stikov za 
sodelovanje in sklepanje poslov. Nenazadnje, ta sejem in ideje, ki so na 
njem prisotne ali pa jih bo sprožil, lahko prispevajo k večjemu usmer-
janju mladih oziroma k njihovemu odločanju za delo v drobnem 
gospodarstvu — bodisi v združenem delu, bodisi na področju 
samostojnega osebnega dela, kjer so še precejšnje možnosti za 
zaposlovanje. 

Strokovnim obiskovalcem sejma so na voljo strokovne in formacijske 
službe, kataloge in računalnik. Sejem pa je seveda zanimiv tudi za ostale 
obiskovalce, ki si lahko ogledajo številne zanimive prireditve. Za šolarje; 
na sejem so organizatorji povabili učence 7. in 8. razredov osnovnih šol; 
so pripravih zanimiv program. Med drugim si .bodo lahko ogledali tudi 
film o obrtni dejavnosti. 

Naša TOZD Veleprodaja-PE Kooperacija letos prvič sodeluje na tej 
sejemski prireditvi. Predstavljamo pa blago iz proizvodnega programa 
široke potrošnje.To sorazlični galanterijski izdelki, izdelki iz lesa, tekstila, 
spominski, usnjena galanterija, kovinski izdelki, papirna galanterija, 
orodje in drugo. 

Naš cilj ni v sklepanju kakšnih velikih poslov, temveč predstavitev 
kooperacije in njenega proizvodnega programa širšemu krogu kupcev, 
kot tudi končnim potrošnikom. Branko Zupanič 

Nova ribja 
restavracija do konca 

leta 
v temeljni organizaciji Gos-

tinstvo Haloški biser Ptuj si že dalj 
časa prizadevajo za nove prostore 
ribje restavracije. Vedno se je 
zatikalo le pri dena i ju . Vse kaže, 
da bodo novi prostori ie nared do 
novega leta. 

Stavbo na Hrvatskem trgu 1 v 
Ptuju, kjer je bila nekoč pekarna, 
pospešeno preurejajo. Pripra-
vljalna dela so opravili delavci 
temeljne organizacije, ki so precej 
razvili prostovoljno delo. Gradili 
bodo v fazah. 

V prvi fazi, ki bo veljala 30 
milijonov dinarjev, bo ribja re-
stavracija z 80 sedeži, kuhinjo in 
(irugi spremljajoči prostori; 120 
sedežev pa bo na vrtni terasi s 
pogledom na Dravo. V drugi 
gradbeni fazi bodo uredili tudi 
sobe; načr tujejo 30 postelj. 

Z ureditvijo restavracije se bo 

tudi v ta del Ptuja vrnil turistični 
utrip. Po ureditvi akumulacijske-
ga jezera smo načrtovali pravi 
turistični razcvet ob obali Drave, 
uresničili pa zelo malo, oziroma 
nič. Obsta ja tudi zamisel, da bi od 
ribje restavracije / a do toplic vozil 

čoln. O čolnarjenju in prevozih s 
kočijo pa so razmišljali pred leti že 
nekateri turistični entuzijasti, 
vendar dlje od pobud ni prišlo. 

M G 

Na Hrvatskem trgu 1 v Ptuju urejajo novo ribjo restavracijo 
foto: L. KOTAR 

Kljub težavam 
vzpodbudni 

gospodarski rezultati 
v gospodarstvu občine Sloven-

ska Bistrica se tako kot v vseh slo-
vesnih občinah srečujejo s teža-
vami. Kar veliko jih je in na 
mnoge, največkrat kar odločilne za 
uspeh pos lovan ja določene 
organizacije, ne morejo vplivati v 
sami delovni sredini. Stabilizacija 
in njeni ukrepi so že tako globoko 
vkoreninjeni v vsakem zaposlenem, 
pa naj gre za tiste na odgovornejših 
delovnih mestih kot neposrednega 
proizvajalca za strojem, da je 
ponavljanje njenega pomena že kar 
odveč. 

To med drugim potrjujejo tudi 
rezultati gospodarskega poslovanja 
v občini, ko so v prvih sedmih me-
secih letšnjega leta zabeležili neka-
tere pomembne delovne rezultate, 
pa tudi manjša zaostajanja na 
posameznih področjih. Trenutno je 
v bistriški občini zaposlenih blizu 
sedem tisoč občanov od tega okoli 
tisoč v negospodarstvu. Ugotavlja-
jo, da se je zaposlenost v prvih 
sedmih mesecih v primerjavi z istim 
obdobjem v lanskem letu, povečala 
odstotek, od tega v industriji za 1,3 
in negospodarstvu 1,2. Rast druž-
benega proizvoda je po daljšem ob-
dobju pozitivna in to za 8 od-
stotkov večja v primerjavi z enakim 

obdobjem lanskega leta. Najuspeš-
nejši so bili v posameznih tozdih 
delovne organizacije IMPOL, med 
njimi Montal in Zičarna. Pomem-
bne proizvodne uspehe pa so dose-
gli tudi v Iskri Releji-Makole, 
Tovarni olja Slovenska Bistrica in 
Lesnina TOZD EMML V lesni in-
dustriji, ki je v bistriški občini zelo 
pomemben dejavnik, so tokrat 
poslovali na nivoju rezultatov 
lanskega leta, medtem ko je bil v 
trgovini rezultat nekoliko pod 
pričakovanji. Največje težave pa se 
v gradbeništvu, zaradi manjše 
gradnje stanovanj in drugih 
družbenih objektov. Med tistimi, ki 
že nekaj let beležijo stalen porast 
dejavnosti, je področje obrti. 

Kljub temu, da so v občini 
zabeležili pomembno povečanje 
povprečnega osebnega dohodka 
zaposlenih, ta znaša za prvih šest 
mesecev 22,450 dinarjev, ta še ve-
dno zaostaja za republiškim 
povprečjem. V okviru planov pa 
ostaja izvozna dejavnost, ki je 
zaradi izvoznih težav največje 
delovne organizacije, IMPOLa, 
zabeležila v mesecih julij in avgust 
določeno zaostajanje. Težava je v 
tem, ker prav ta delovna organiza-
cija predstavlja osnovnega nosilca 

izvozne aktivnosti v občini. Ze 
skoraj ustaljeno pravilo pa je, da 
delovne organizacije bistriške ob-
čine v drugi polovici leta poskušajo 
nadoknaditi zamujeno iz prve 
polovice leta, zato je pričakovati. 

da bo tudi letos druga polovica leta 
veliko uspešnejša na vseh področjih 
gospodarjenja. 

Besedilo in posnetek: 
Viktor Horvat 

Aluminijske palice na poti v nadaljno predalavo v DO IMPOL Slovenska 
Bistrica. 

Ob 100-letnici ustanovitve prvega 
slovenskega denarnega zavoda v Ptuju 

Letos je preteklo 100 let od začetka delovanja 
prvega slovenskega denarnega zavoda v Ptuju in 
je prav, da se ob tem jubileju spomnimo na 
ptujsko Posojilnico, ki je odigrala veliko vlogo 
pri uveljavljanju in oživljanju gospodarske 
samostojnosti slovenskega prebivalstva v Ptuju 
in njegovi okolici, kar je seveda pomenilo steber 
v borbi proti narodnostnem zatiranju Slovencev 
s strani Nemcev in nemškega kapitala. Da je 
zatiranje in oderuštvo slovenskega življenja res 
cvetelo, se lahko prepričamo v časopisu 
Slovenski gospodar iz leta 1877, ko je poslanec 
ptujskega okraja Herman Mihael govoril v 
državnem zboru na Dunaju: ,,Revščina tare 
posebno kmečki stan, zlasti slovenske kmete. 
Oderuhom na korist se pridelki za veliko let 
naprej zastavljajo, se pokončavajo gozdovi, 
razdrobljujejo kmetije. Oderuhi zahtevajo 
naravnost neverjetne obresti. Pripoveduje se, da 
je že jako ugodni, če so posojilci zadovoljni s 
120—150 % in da se pogosto zahteva 
300—500 % in še več. 

Ze leta 1880, ko so Slovenci v Ptuju dobili 
večino v okrajnem zastopu, so sklenili, da bodo 
ustanovili okrajno hranilnico na zadružni osno-
vi, vendar jim to ni uspelo. Slovenske na-
rodnjake, odvetnika dr. Gregoriča, župnika 
Raiča in Voduška, profesorja Zitka, ki so 
najbolj zagovarjali ustanovitev hranilnice, so v 
okrajnem zastopu onemogočili nemški in me-
ščanski člani okrajnega zastopa. 

V drugi polovici leta 1883 seje na povabilo dr. 
Franca Jurtela v Ptuju oglasil Mihael Vošnjak, 
začetnik slovenskega zadružništva in velik 
zagovornik ustanavljanja slovenskih hranilnic in 
posojilnic in ta je s seboj prinesel tudi zadružna 
pravila. 
• O pripravah na ustanovitev slovenske posojil-
nice je poročala tudi kronika deželno-knežnjega 
mesta Ptuj , kjer je navedeno z datumom 15. 8. 
1883 sledeče: ,.Slovenci z Jurco na čelu, so 
ustanovili posojilnico, da bi s tem škodovali 
tukajšnji hranilnici in predujemnemu društvu. 
Niso uspeli škodovati." (Chromk der 1. f. ka-

mmerstadt Pettau 1873—1917, str. 63, Zg. arhiv 
v Ptuju, R-31). 13. decembra 1883 so pred no-
tarjem Sch6nwettrom ta pravila podpisali trgo-
vec Androš Jurca, odvetnika dr. Jakob Ploj in 
dr. Alojz Gregorič, posestnik dr. Franc Jurtela, 
župnik Benko Hrtiš, posestnik Tomaž Miki, 
Miha Brenčič iz Zabjaka, Alojz Ceh iz Ločiča, 
župnik Božidar Raič, posestnika Franc Urbas in 
Tonej Sok. Prvo načelstvo Hranilnega in 
posojilnega društva, kakor se je zadruga najprej 
imenovala, so tvorili ravnatelj Andrej Jurca ter 
odborniki dr. Jakob Ploj, dr. Alojz Gregorič, 
Tomaž Miki, Franc Urbas, Miha Brenčič. 

Društvo je bilo pravo ustanovljeno 18. 12. 
1883 z registracijo pri okrožnem sodišču v Celju. 
Sedež Hranilnega in posojilnega društva je bil do 
leta 1931 v Narodnem domu od 1. 12. 1931 
naprej pa je imela Posojilnica lastne prostore na 
Slovenskem trgu. 

V januarju so ustanovitelji posojilnice 
podpisali glavne deleže. Prvi je bil dr. F. Jurtela, 
za 'njim Miha Brenčič s po 100 florinti, Sima 
Tobias je vložil 200 florintov, do konca leta 1884 
pa so deleže vplačali tudi dr. Jakob Ploj, Andrej 
Jurca, Božidar Raič, dr. Alojz Gregorič in drugi. 

Prvo vlogo 60 fl sta 14. 1. 1884 vložila Franc 
in Mica Jop, prvo posojilo je prejel 4. 2. uradnik 
Janez Strgar in prvi uradni dan je bil 7. 2. 1884. 
Hranilno in posojilno društvo si je sprva 

prizadevalo, da bi dobilo čimveč hranilh vlog. 
Pri tem sta društvo močno podprla odvetnik dr. 
Josip Cuček, ki je vložil v prvem letu 1600 flo-
rintov in Posojilnica v Mariboru, ki je vložila 
5000 fl. Poslovanje hranilnice se je hitro in 
močno razživelo zlasti med kmečkim prebival-
stvom in slovenskim prebivalstvom v samem 
Ptuju. Posojilnica je bila ustanovljena v prvi 
vrsti zato, da je pomagala v gospodarski stiski 
nahajajočemu se slovenskemu prebivalstvu s ce-
nenimi krediti. Vloge so se obrestovale s 5 
obresti za posojila so znašala 6 %. Vloge so hitro 
naraščale iz leta v leto in leta 1888 je imela 
posojilnica že toliko lastnih vlog, da je lahko 
zadostila vsem zahtevam po kreditu. Prvo leto so 

izdali za 55.000 fl kreditov, v prihodnjih letih od 
lea 1884 do 1898, so posojila dosegla že vsoto 
2,900.000 fl, v dobi kronske veljave, od leta 1899 
do 1921 so izdali za cca 22 milj. kron, v letih 
1922 do 1933 pa 34 milj. dinarjev. Posojila so 
izdajali le zadružnikom, ki jih je bilo prvo leto 
36, leta 1897 že 4496. Ustanovitev Kmečke 
hranilnice in posojilnice leta 1910 je precej vpli-
valo na stanje članstva in na gibanje vlog, vendar 
je članstvo ostalo vse do okupacije približno v 
enakem številu. 

Veliko vlogo je Posojilnica odigrala v borbi za 
gospodarsko in narodno enakopravnost slo-
venskega naroda predvsem z cenenimi posojili, 
saj je bila gospodarska osamosvojitev odlo-
čilnega pomena pri uveljavljanju političnega de-
la. Ker je bilo v Ptuju slovenskemu trgovcu in 
obrtniku skorajda nemogoče priti do novih 
prostorov za obrt, je posojilnica kupila leta 1890 
staro hišo v Krempljevi ulici, ter ob svoji 10-let-
nici delovanja sezidala na istem mestu dvonad-
stropno hišo z 2 trgovinama. Da bi se ohranila 
slovenska posest v Halozah, je posojilnica leta 
1907 kupila obširno posestvo Dobrava (97 ha), 
leta 1914 pa še posestvo v Gruškovju in 
Jurovcih. 

Vodstvo Posojilnice, zlasti njen dolgoletni vo-
dja dr. Jurtela, je materialno podpiralo tudi 
slovenske dijake, šol. družbo Cirila in Metoda, 
skrbelo je za dijaško kuhinjo v Ptuju. 

Ob vdoru okupatorja v Ptuj je Posojilnica 
prenehala poslovati, ker jo je 1. 10. 1941 likvi-
diral nemški denarni zavod Raiffeisenkasse in 
Pettau in jo priključil v svoje omrežje. Tudi 
nepremičnine Posojilnice so bile med okupacijo 
pod upravo in v izkoriščanju okupatorjevih 
oblasti. 

Po osvoboditvi je Posojilnica ponovno poslo-
vala vse do 30. 4. 1947, ko je zapadla pod 
uvedbo o likvidaciji zadrug in jo je likvidiralo 
Poverjeništvo komisije za likvidacijo kreditnih 
zadrug v Ptuju. 

B. Oblak 

Tudi letos v Delti dobro poslujejo 
v 630 članskem kolektivu 

DELTE tudi letos r a z m e r o m a ' 
dobro poslujejo, saj dosegajo tudi 
dobre izvozne rezultate na kon-
vertibilnem tržišču, kjer so si za-
gotovili neka j partnerjev s kateri-
mi imajo dolgoročne pogodbe o 
poslovnem sodelovanju. Sicer pa 
nam je direktorica T O Z D Dragica 
Novakova takole predstavila le-
tošnje poslovne rezultate: 

»Celotni dohodek, dohodek in 
sredstva za sklade imamo celo 
nekoliko višja kot smo planirali. 

Ob tem pa smo ustvarili tudi 
sredstva oziroma stimulacijo za 
zadovoljevanje osebnih potreb 
delavcev. Kl jub temu pa so seda-
nji pogoji poslovanja in v zadnjem 
času sprejeta zakonodaja zelo 
zaostrili finančno poslovanje, 
močno pa spremenili tudi pogoje 
trženja. Dobava za sprotno pro-
dajo in pritisk na podaljšanje ro-
kov oiačila bo gotovo vplival na 
večje proizvodne stroške. Zato 
menimo, d a j e naša opredelitev za 
povečanje izvoza v modni proiz-

vodnji in seveda dobri kvaliteti 
izdelkov gotovo dobra. 

Letos bomo kar 55 odstotkov 
celotne zmogljivosti namenili v 
izvoz, predvsem na konvertibilno 
področje kot je Nizozemska in 
zahodna Nemčija . Naši poslovni 
odnosi temeljijo na čvrstih in 
dolgoročnih pogodbah. Na vrsto 
izvoza pa planiramo 70 odstotkov 
storitev in 30 odstotkov klasičnega 
izvoza. Ker so storitve večje, po-
meni to v strukturi celotnega do-

hodka okrog 25 odstotkov. S ceno, 
ki jo dosegamo na zunanjem trgu, 
pokrivamo vse stroške in tudi 
enostavno reprodukcijo. Želimo 
pa si, da bi- lahko del teh deviz 
namenili za nakup prepotrebne 
strojne opreme. Tu v zadnjih letih 
izredno težko uspevamo, je pa 
pogoj za nadal jno uspešno vklju-
čevanje v izvoz. 

V bodoče bo naša prvenstvena 
naloga investiranje v tehnologijo 
in znanje, izoboljšanje pogojev 
dela in predvsem skrb za s tandard 
delavcev v najširšem pomenu te 
besede. O b tem imamo še neko-
liko možnosti za nadal jno zapos-
lovanje, ki je sicer pogojeno z 
dodatnim investiranjem. Sedanji 
prostori so namreč ob dejstvu, da 
smo število zaposlenih podvojili, 
postali že pretesni,« razmišlja o 
sedanjih in bodočih načrtih di-
rektorica Dragica Novakova. 

mš 

Dobri izvozni rezultati v občini Ormož 
Na področju zunanjetrgovinske menjave 

beležijo v letošnjem prvem polletju v občini 
Ormož precej boljše rezultate kot v enakem 
obdobju lani. Delež pokrivanja uvoza z iz-
vozom znaSa kar 498,5 %, planiran izvoz pa celo 
letošnje leto je bil v prvem polletju uresničen že 
60,1 %, plan uvoza pa samo 2 9 - ^ s t o t n o . 

Največ je izvozila Droga T O Z D Gosad 
Središče, 58,6 % vsega izvoza, na drugem mestu 
pa je Tovarna Jože Kerenčič T O Z D Optyl 
Ormož s 27,1 % vsega izvoza itd. Največ je 
uvozila TJ K T O Z D Predelava plastičnih mas, 
28.3 % vsega uvoza, dalje T O Z D Gosad Sre-
dišče, 10,1% vsega uvoza in Slovin TOK 

Kooperacija Ormož, 16,7 % vsega uvoza. 
Izvažajo predvsem naslednje: zdravilna ze-

lišča. gobe. žive živali, vrtnine, suhi pesni 
r ezano . hmelL goveji pitanci, bukov les, ko-
rekcijski okvirji, PEZ figurice, Carrera očala in 
kovinsko pohištvo. Uvoz je razmeroma nizek 
zaradi tega. ker v prvem polletju niso uvažali 
opreme, temveč le repromaterial . F F 
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Pred sejo skupščine socialnega skrbstva 
v ponedeljek, 1. oktobra bodo delegati skup-

jfine socialnega skrbstva občine Ptuj govorili o 
poslovanju skupnosti v prvih šestih mesecih 
letošnjega leta ter sklepali o nekaterih dopolni-
lih k samoupravnem sporazumu o svobodni 
menjavi dela z domom upokojencev Ptuj-
IVluretinci in s SSC Ptuj — TOZD Dom učencev 
v Ptuju. 

S tem dopolnilom bodo valorizirali cene sto-
ritev v obeh ptujskih domovih in sicer v tolikšni 
(tieri, da celotni finančni načrt in kalkulacija ce-
ne bosta presegla 38 odstotkov rasti v primerja-
vi z letom 1983. Tako bo poslej potrebno odšte-
ti za oskrbni dan v enoposteljni sobi v Muretin-
cih 579 dinarjev, v Ptuju pa 547 dinarjev, za 
dvoposteljno sobo 519 in 477 dinarjev, za 
večposteljno sobo v Muretincih pa 415 dinarjev. 

V domu učcnccv v Ptuju pa bo poslej veljal 
oskrbni dan 345,00 dinarjev, stara cena je bila 
297,50 dinarjev. 

Na dnevnem redu skupščine socialnega skrb-
stva je tudi poročilo o uresničevanju zakona o 
družbenem varstvu duševno in telesno prizade-
tih oseb, ki zagotavlja pomoč vsem odraslim 
ljudem, ki se zaradi duševne ali telesne prizade-
tosti ne morejo usposobiti za samostojno življe-
nje in delo in je ta invalidnost nastala pred 18. 
letom starosti. Tako nadomestilo je za letošnje 
leto 6.390 dinarjev mesečno ali 35 odstotkov od 
poprečnega mesečnega čistega osebnega dohod-
ka zaposlenega v SR Sloveniji. Zakon pa govori 
še o drugih oblikah pomoči, kot je za tujo nego 
in pomoč ter iz sredstev socialnega skrbstva. 

Delegati na skupščini socialnega skrbstva bo-

do ra/.pravljah tudi o družbenih materialnih po-
močeh ter imenovali komisijo za urejanje delav-
nic pod posebnimi pogoji. Ureditev teh delavnic 
je skupnost načrtovala že v minulem srednje-
ročnem obdobju, žal pa zaradi pomanjkanja 
sredstev naloge ni bilo moč uresničiti. Imenovali 
bodo posebno komisijo v katero bodo po enega 
delegata poslali iz ziivoda za varstvo in delovno 
usposabljanje dr. Marjana Borštnarja Dornava, 
iz društva za pomoč duševno nezadostno razvi-
tim osebam občine Ptuj, osnovne šole Dr. 
Ljudevita Pivka, Centra za socialno delo in 
Skupnosti socialnega skrbstva. Naloga komisije 
bo, da pripravi osnutka adaptacije prostorov 
in urejanje delavnic pod posebnimi pogoji. 

mš 

PRED SEJO PROGRAMSKO VOLILNE KONFERENCE OK ZSMS PTUJ 

Tudi med mladimi premalo odgovornosti 
Pri občinski konferenci ZSMS v Ptuju so že 

pričeli z jesenskimi aktivnostmi. Trenu tno so 
najaktualnejše priprave na programsko volilno 
konferenco, ki bo predvidoma sredi prihod-
njega meseca. Da bi opozorili mlade iz 
osnovnih organizacij Z S M S na nj ihove naloge 
pri tem, smo k razgovoru povabili Štefana 
Celana, predsednika sveta za družbenoeko-
nomske (Klnose pri O K Z S M S Ptuj. 

»V osnovne organizacije ZSMS smo že v 
začetku meseca poslali gradivo s poročili in 
programi O K in njenih organov. Iz vsebine 

omenjenega gradiva bi izpostavil predvsem 
dve p^^^^ročji. 

Mladi so dolžni v osnovnih organizacijah 
podrobno proučiti vsa poročila o delu občinske 
konference in njenih organov, kajti s svojimi 
predlogi ter stališči lahko da jo svoj prispevek k 
izboljšanju vsebine dela v bodoče. 

Pravtako je bil poslan tudi rokovnik aktiv-
nosti iz katerega je razviden časovni potek 
posameznih aktivnosti in nosilci nalog. Tre-
nutno smo .sredi kadrovskih priprav za nove 
člane občinske konference in njenih organov. 
Menim, da je prav kadrovska politika ena 

najšibkejših točk pri dosedanjem delu teh 
organov, zato pozivam mladince, še zlasti 
najodgovornejše, da z vso resnostjo pristopijo h 
kadrovanju in s tem omogočijo boljše delo. 

Čeprav je do seje programsko volilne kon-
ference še dovolj časa, na j dodam, da so ne-
katere dosedanje aktivnosti — kot je bil recimo 
posvet s predsedniki osnovnih organizacij 
Z S M S — potekale premalo resno, saj se g a j e 
udeležila le tretjina predsednikov. Za to še en-
krat pozivam vse mlade iz osnovnih organiza-
cij, da se lotijo svojih nalog resneje.« 

M. Ozmec 

DRAVINJA MED VIŠJIMI BREGOVI 
Po v glavnem zaključenih 

ureditvenih delih struge potoka 
Polskava, so se pred približno 4 le-
ti lotili Se regulacijskih del na 
Dravinji. Dela izvajajo delavci 
ptujske temeljne organizacije 
Vodnogospodarskega podjetja. 

Kot je povedal Marjan Radek, 
vodja uredi tvenih del na 
hidromel ioraci jskem sistemu 
Dravinje in Polskave, je namen del 
ureditev osnovne odvodnje v dolini 
reke Dravinje. Z ureditvijo 
primerno trasirane nove struge z 
dovolj prehodnim koritom je 
zagotovljen nemoten odtek vode, 
brez nevarnosti za odnašanje zem-
lje. Poleg tega je tako zagotovljena 
ustrezna zaščita naselij, mostov in 
cest. Nova struga je sposobna 
prevajati 180 kubičnih metrov vo-
de v sekundi, kar zagotavlja 10-
letno varnost. 

Za sedanje srednjeročno obdob-
je je bilo načrtovana regulacija 
t)ravinje v dolžini 12,5 kilometra, 
v skupni vrednosd 164 milijonov 
dinarjev. V štirih letih so uredili 
'>5 kilometra struge, za prihodnje 

leto jih čaka torej še 3 kilometre, 
vendar načrta v celoti verjetno 
nebodo izpolnili. 

Za naslednje srednjeročno 
obdobje pa načrtujejo izvesti 
regulacijo do vasi Stogovci, to je v 
dolžini nekaj več kot 18 kilomet-
rov. Vrednost načrtovanih del bo 
znašala 400 milijonov dinarjev, pri 
tem je upoštevana sedanja inflacij-
ska stopnja. 

Regulacijo izvajajo po etapah, 
za vsako je potrebno pridobiti 
posebno gradbeno dovoljenje, če-
prav že imajo gradbeno dovoljenje 
za celotno regulacijo do 12,5 
kilometra. Pri vseh odsekih je bilo 
doslej izkopanih okoli 300 tisoč 
kubičnih metrov zemeljskega 
materiala, ki so ga v glavnem 
uporabUi za zasip stare struge in za 
planiranje vzdolž regulacije. Za 
varovanje brežin na krivinah- so 

doslej porabili okoli 10 tisoč kubi-
čnih metrov lomljenca iz kamnolo-
mov pri Lepoglavi. 

Na gradbišču je zaposlenih v 
povprečju 12 do 16 delavcev, 
vključno z upravljalci gradbenih 

strojev. Običajno delajo na eni 
etapi dva ali trije bagerji, štirje 
buldožerji, delo pa traja 4 do šest 
mesecev. Ostalih Šest mesecev v le-
tu pa urejujejo celotni hidrosistem 
Polskave in Dravinje. 

Dela na letošnji etapi sodijo med 
najzahtevnejša doslej. Na tem 
odseku je tudi največji objekt, gre 
za sanacijo jezu pri žagi v Jurov-
cih, na približno devetem kilomet-
ru regulacije. Letošnja etapa je 
dolga približno 800 metrov in v 
vrednosti 20 milijonov dinarjev. 
Od tega odpade na gradnjo jezu 
7,5 milijona dinarjev. Jez je bil 
pred regulacijo širok 20 metrov, 
sedaj je razširjen na 48 metrov, za 
njim. pa je nastalo približno 300 
metrov dolgo akumulacijsko jeze-
ro. Tu se zbira voda za obratova-
nje žage tudi v najbolj sušnem 
obdobju. Poleg tega pa je z novim 

jezom dana tudi možnost 
pridobivanja električne energije. 
Jez je visok 3,5 metra, z meter 
globokim temeljem. V njem je 
vgrajenih približno 130 kubičnih 
metrov betona. Pod jezom je 

zgrajena drča. Po njej voda 
p remagu je višinsko raz l iko 
približno 2,5 metra in pri tem ne 
uničuje in spodkopava jezu. Drča 
je zgrajena iz pohorskega granita, 
ki ga je približno tisoč kubičnih 
metrov. Nad jezom je izvedena 
regulacija v dolžini 800 metrov, 
tam pa je zaključena tudi letošnja 
etapa. 

Prihodnje leto bo potrebno pri 
regulaciji do dolžine 12,5 kilomet-
ra zgraditi še jez v Pristavi, v 
naslednjem srednjeročnem obdob-
ju pa še v Slapah. 

Kot smo že omenili, urejujejo 
strugo Dravinje za desetletno var-" 
nost, torej za visoke vode, ki se v 
povprečju pojavijo vsakih 10 let. 
Ze urejeni hidrosistem Polskave pa 
zagotavlja še mnogo večjo varnost. 
To bo veljalo še posebej po 
dograditvi akumulacijskega jezera 
v Medvedcah. To bo veliko jezero, 
ki bo služilo kot zadrževalnik viso-
kih voda, sočasno pa bo služilo tu-
di za namakanje zemljišč. Na 
Framskem potoku, ki je pritok 
Polskave, je zgrajena podobna 
akumulacija, ki zadržuje približno 
600 tisoč kubičnih metrov vode. Z 
dograd i tv i jo akumulac i j e v 
Medvedcah se bo varnost povečala 
na 50-letne vode. Novo jezero bo 
zadrževalo kar okoli 2 milijona 
kubičnih metrov vode, to je skoraj 
polovica količine vode v ptujskem 
akumulacijskem jezeru. V bodo-
čnosti bomo torej ob hidrosistemu 
Polskava takorekoč popolnoma 
varni pred poplavami. 

J. Bračlč 

Najzahtevnejše gradbiSče doslej — jez v Jurovcih. 

m 
Marjan Radek, vodja ureditvenih 
del na hidromelioracijskem siste-
mu Dravinje in Polskave. 

SREBRNO ODLIČJE ZA 
IVANA GOMiLŠKA 

Na 17. mednarodnem obr tnem sejmu v Celju je znani ptujski 
obrtnik Ivan Gomilšek prejel srebrno odličie za vrhunske obrtniške 
izdelke. Priznanja je bil izredno vesel in je doda tna spodbuda za na-
daljnje delo. . . J 

V Celju je kolektiv Ivana Gomilška razstavil naslednic izdelke: 
krilno gonilo (.nov sistem reduktorjev, k i j i h doslej na jugoslovanskem 
tržišču se ni bilo), razne zobnike, polževe dvojice in razne strugarske 
izdelke. S temi izdelki se bo predstavil tudi na graškem velesejmu, ki ga 
bodo odprli v soboto, 29. septembra. 

»Priznanje je dodatna spodbuda za bodoče delo.« je povedal Ivan'Go-
foto: M. Ozmec 

Obisk v taboru 
obrambne vzgoje 

mladih 
V začetku prejšnjega tedna je začel z delom tabor obrambne vzgoje 

mladine ptujske občine v Dornavi pri Ptuju, ki ga je tudi letos pripravil 
oddelek za ljudsko obrambo pri SO Ptu j . Da bi izv^el i kaj več o poteku 
in morebitnih spremembah letošnjega tabora smo se luJi tokrat odpravili 
med dekleta in fante, v sivo zelenih uniformah. Najprej pa smo — kot se 
to spodobi — potrkali na vrata štaba tabora in k razgovoru povabili 
namestnika komandanta Bojana Mlakara: 

,,Vsebina in potek samega tabora sta letos nespremenjena, saj smo že 

lansko leto vnesli nekatere novosti. Sicer pa smo dolžni upoštevati 
predpise, ki jih je za to vzgojo mladih izdal načelnik za obrambno vzgojo 
mladine Slovenije. 

Letošnji tabor zajema vse mladince rojene leta 1968, ki po končani 
osnovni šoli niso nadaljevali šolanja na kateri od srednjih ali poklicnih 
šol, kjer poučujejo obrambno vzgojo. Glavni namen tega tabora je torej 
usposobiti vse te mladince za obrambno vzgojo. Izvajamo srednješolski 
izobraževalni program, ki je v osemnajstih dneh dnevno ločen na 
teoretični in praktični del. Vso življenje oziroma bivanje v taboru poteka 
v vojaškem slogu. Vsak je zadolžen za svojo vojaško puško, ki jo med 
ostalim tudi v celoti spozna in na koncu z n jo tudi strelja. 

V tej, prvi izmeni je 120 udeležencev obrambne vzgoje, od tega je več 
kot polovico fantov, ostalo pa dekleta. Vsak dan po kosilu zaživijo 
interesne dejavnosti, deluje pa tudi osnovna organizacija ZSMS. Mladi 
sproti polnijo tudi strani stenskih časopisov, radi se ukvarjajo s športom, 
ob večerih pa se radi predstavijo tudi s kulturnimi programi." 

M. Ozmec 

Mladi udeleženci tabora obrambne vzgoje v stroju pred kosilom. 

Sodelavci Ljudske 
pravice, oglasite se! 
Letos mineva pol stoletja, odkar je v Dolnji Lendavi (danes: Len-

dava) v Prekmurju — natanko 5. oktobra 1934 — z uredništvom in 
upravo v Veliki Polani izšla prva številka časopisa Ljudska pravica. To je 
priložnost, da jubilej kar se dž dostojno obeležimo po vsej Sloveniji, sicer 
pa so priprave na osrednjo republiško proslavo, ki bo v nedeljo 7. 
oktobra v Veliki Polani, rojstnem kraju prvega urednika Ljudske 
pravice, književnika in publicista Miška Kranjca, v polnem zamahu. 

Vse sodelavce, naročnike, poverjenike in razpečevalce Ljudske 
pravice, zlasti v njenem predvojnem obdobju izhajanja vabimo, da se 
oglasijo neposredno na uredništvo Vestnika (poln naziv je: Zavod za* 
časopisno in radijsko dejavnost), Titova 29/1, 69000 Murska Sobota, kjer 
v tej zvezi že objavljajo podlistek, priložnostne zapise in članke. Posebej 
dobrodošle bi bile fotografije, povezane z Ljudsko pravico kakor tudi 
izvod tega časopisa iz predvojnih ali tudi kasnejših dni. Kolikor bo 
dopuščal prostor, bo vaše prispevke in gradivo Vestnik sproti objavljal. 
Oglasite se! 

OZIMNICA, 
OZIMNICA... 

Trgovci so te dni pričeli ponujat i tudi ozimnico. Tako nadal juje jo s 
prakso preteklih let. 

Sploh pa ozimnica ni samo skrb gospodinj , temveč tudi sindikalnih 
organizacij, ki v okviru zaščite življenjskega s tandarda nudi jo delavcu 
krompir, čebulo, fižol, konzerve in v zadnjem času tudi svinjske polovice. 
V sindikatih o ozimnici razpravljajo že od leta 1973. 

V sindikatih imajo program, v olcviru katerega ima p o m e m b n o 
mesto ozimnica. Sindikat na j bi imel vlogo posrednika. Nasploh pa se 
zavzemajo za to, da bi v delovnih organizacijah ustanovili blagajne 
vzajemne pomoči, ki bi dajale delavcem kredite za nakup ozimnice. Vse 
pa je potrebno urediti tako, da bo skladno z določili finančnega poslo-
vanja v sindikatih. 

MI P ponuja ozimnico na 11 mestih oziroma prodaja lnah. Količin je 
dovolj, cene pa niso najbol j vabljive. K r o m p i r j e po 29 dinarjev, čebula 
po 40 dinarjev, jabolka ( jonatan in dehšes) po 53 dinarjev, jonagold in 
mosu po 70 dinarjev, hruške po 50 dinai jev. 

Poleg tega bodo ponudili še vložene vrtnine. Podobno izbiro bodo 
imeli še v Emonini samopostrežbi Bratje ReS. 

Visoke cene so pripeljale do tega, da si bo večina, če si bo hotela 
ozimnico zagotoviti morala najeti kredit. Banke so povečale tudi zneske 
kredita. Tako je p n obeh bankah (KBM — PE Ptuj in Jugobanki — 
ekspozitura) mogoče dobiti kredit za ozimnico v znesku 30 tisoč di-
narjev. Razlika je le pri premogu — v Jugobanki da je jo za nakup 
premoga 50 tisoč dinai jev kredita, v K BM — PE Ptuj pa 30 t isočdinaijev. 
Rok za odplačilo je 10 mesecev, obresti so 34 odstotne. 

Razlika je tudi o n nakupu ozimnice — Jugobanka kreditira tudi 
nakup svinjskih polovic, v kreditni banki pa ne. 

Jesenski izdatki so res veliki: po poletnih dopustih, sledi nakup 
šolskih pv:»trebščin. kurjave, ozimnice, jesensko-zimske garderobe in še 
kai. Padec življenjskega s tandarda vsemu temu ne more slediti, zato je 
vsak nakup že pretehtan. Krediti »o les dobrodošla rešitev; obresji pa 
visoke. 

Trgovci že razmišljajo, da bi veljalo pri nakupu otroške konfekcije 
znižati polog ali tudi obresti. 

Da bi delavcem z najnižjimi osebnimi dohodki zagotoviU brez-
plačno ozimnico, pa se ne razmišljamo. Tudi to je del socialne politike 

M ' 
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Trikrat uspešni 
v soboto so v krajevni skupnosti Videm na priložnosti slovesnosti 

formalno predali namenu tri za občane zelo pomembne objekte: 
novozgrajeno mrliško vežico, javno telefonsko govorilnico in 
novoasfaltirano cesto v Tržcu. Objekti so uresničitev dela nalog iz 
sedanjega referendumskega obdobja. Javna telefonska govorilnica, ki bo 
služila predvsem krajanom iz Haloz, kjer še ni zgrajena telefonska mreža. 

je veljala 460 tisoč dinarjev. Za drugo asfaltno plast v Tržcu je krajevna 
skupnost odštela nekaj nad tri milijone dinarjev, prav toliko je veljala 
nova mrliška vežica. Prav pri slednji se je pokazala velika pripravljenost 
krajanov, da pri razvoju svoje skupnosti sodelujejo z udarniškim delom in 
dodatnimi sredstvi. Mnogi so se namreč odločili za prostovoljno delo in s 
tem je bila opravljena velika večina dela, razen strokovnih obrtniških 
storitev. Po izračunih projektanta je vrednost objekta z urejeno okolico 
kar nekaj nad 6 milijonov dinarjev, z delom so torej krajani prihranili kar 
polovico sredstev. Za organizacijo gradnje je poskrbelo vodstvo krajevne 
skupnosti, s predsednikom sveta na čelu. Pri samem delu pa so sodelovali 
oredvsem Friderik Feguš, Ivan Kokol, Ivan Ropič in Štefan Vidovič. 
Omenjeni krajani so prejeli na sobotni slovesnosti posebna priznanja. 

JB 

Nova mrliška vežica v Vidmu 

BUNGALOVI DO KONCA 
MESECA 

v Ptujskih toplicah ugotavljajo, da j e bila letošnja letna kopalna sezo-
na ena najslabših doslej; v primerjavi z lansko seje število kopalcev zmanj-
Salo_za 30 odstotkov. Podrobneiši Dodatki bodo znani ob devetmesečju. 
Sedaj se trudijo, da povečajo število kopalcev v notranjiK bazenih. 

Uspešno so v toplicah pričeli razvijati tudi aktivno preventivno rekrea-
cijo. Trenutno jo koristi 43 delavcev tovarne glinice in aluminija iz Kidriče-
vega. Nasploh imajo delavci TGA še največ ..posluha" za to obliko pre-
ventive. Večkrat jo koristijo tudi delavci TMPOLa. 

V zadnjih letih je v toplicah tudi več tujih gostov; število gostov pa se 
ie povečalo tudi zaradi campa. Avstrijske goste so že pridobili, saj prihaja-
jo dvakrat tedensko iz Gradca in Lipnice; navezujejo pa tudi stike z nem-
ško potovalno agencijo iz Weissenburga. Precej pričakujejo tudi od udelež-
be na graškem velesejmu, ki ga bodo odprli 29. septembra. Dvakrat letno 
pa v toplice prihajajo tudi itaUianski gosti. 

Do konca meseca bodo zaključili tiidi z gradnjo bungalovov tako vsaj 
zatrjuje izvajalec del Marles Maribor. 

Rezultati poslovanja v gostinskem delu so dobri in vse kaže, da bodo 
plan dosegli. Padec beležijo le pri prodaji piva in brezalkoholnih pijač. To 
je tudi razumljivo, saj je bila letna kopalna sezona kratka. 

Kot je povedal Branko Stumberger, vršilec dolžnosti direktorja toplic, 
bodo 20. oktobra pričeli z rednimi letnimi vzdrževalnimi deli, ki jih bodo 
zaključili 2. novembra. 

V torek, 25. septembra so v toplicah odprli zanimivo razstavo „Leto-
viščarstvo na Ptuju v 19. stoletju", ki jo ie pripravil Pokrajinski muzej v 
Ptuju. Avtorica razstave je kustodinja za kulturno zgodovino Marjeta Ci-
glenečki. Zanimivo je, da bodo razstavo pozneje prenesli v bungalove. 

MG 

JABOLČNIH IZ ZGODNJEGA 
SADJA 

Letos so jabolka v nekaterih predelih ptujske občine dobro obrodila. 
Marsikje iz ranih jabolk napravijo jabolčnik, ki ga sproti spijejo bolj kot 
sladek sok, ki ga imajo tudi otroci radi saj nima alkohola, sadni sokovi 
pa so povrh še zelo dragi. 

Nekoč so na podeželju napravili veliko jabolčnika, ki so ga pili, da so 
se odžejali pri napornem delu. Sedaj ga napravijo le malo in še to iz 
poznih kakovostnih jabolk, da je jabolčnik tudi boljši in trpežnejši. Iz 
zgodnjega sadja pa delajo pijačo le za sproti. 

Besedilo in posnetek: Konrad Zoreč 

Jabolka je najprej treba zmleti, potem pa v stiskainkro. Pri tem otroci 
željno čakajo, da ^ iz stiskalnice pritekel sladek sokec 

unial 
CT'*^ j tovarna glinice in aluminija 
^ ^ ^ Boris Kidrič n. sub. o. 

• g a Kidričevo 
_ . I -• - ••• — -

62325 Kidričevo 
telefon: (062) 796-110 
telex: yu 033 116 

UNIAL — Tovarna glinice in aluminija ,,BORIS KID-
RIČ" Kidričevo, z n. sub. o. - TOZD PROIZVODNJA 
ALUMINIJA vabi k sodelovanju delavce pri proizvod-
nji aluminija in sicer 

POMOŽNA DELA PRI POSLUŽEVANJU ELEK-
TROLITSKIH PEČI 
POSEBNI POGOJ: starost 21 let, zdravstvena in psiho-

fizična sposobnost. 

SPLOŠNI POGOJ: PKV elektrolizer in 3 mesece delov-
nih izkušenj ali NKV delavec z naj-
manj končanimi 6 razredi osnovne 
šole z obvezo, da si bodo potrebno 
strokovno izobrazbo pridobili ob de-
lu v roku 6 mesecev. 

Prijave sprejema kadrovsko socialna služba delovne or-
ganizacjije. Potne stroške na prihod in vrnitev z dela 
vračamo delno. 

Trenutki pred petnajstim festivalom 
15. jubilejni festival domače 
zabavne glasbe 
14 zlatih ansamblov 
8 srebrnih in le 
trije bronasti 

Še nikoli toliko zlatih, še 
nikoli toliko srebrnih. sV 
nikoli tako malo brona . . . 
prej obratno! Bera. ki si i o 
velja zapomniti. Torej, ie 
letošnji festival — »naj fes-
tival«. Le, da tisto petkovo 
popoldne 7. septembra ni 
kazalo nič dobrega. »Tonci« pa mešalno mizo za oz-

vočitev. 
Tehniki so že začeli pripravljati televizijske kamere . 

Popoldanska tonska vaja se je začela. Nekateri člani ansamblov sojo, ko 
so čakali da pridejo na vrsto, spremljali kar iz sedišč, namenjenih gle-
dalcem. 

Nato pa se je vlilo kot iz škafa in 
kaj kmalu so se na stolih naredile 
pravcate luže. 

Direktor festivala Franc Lačen ter 
glasbeni urednik kulturno zabav-
nega programa RTV Ljubljana 
Kajetan Zupan, sta tako milo in 
proseče zrla v nebo, da se ju je to 
naposled vendarle usmililo. 

S polivinilastimi vrečicami zaščiteni mikrofoni. Takorekoč tik pred napovedanim začetkom velike prireditve se je vreme 
umirilo . . . in potem se je začelo! Foto: L Ciani 

V gasilskem domu v Gajevcih 
je bila v soboto, 22. septembra, 
krajša slovesnost ob zaključku del 
na regulaciji potoka Zvirenčina, za 
kar so si krajani tega območja že 
dolgo prizadevali. Na slovesnosti 
je o ,,zgodovini" teh prizadevanj 

govoril Alojz Veber, predsednik 
vaškega odbora Gajevci in 
Placarovd. 

Povedal je: , ,2e naSim prade-
dom in dedom je potok delal veli-
ke preglavice. Prva razmišljanja o 
ureditvi so bila že leta 1940. Pono-
vno so oživela v letih 1954 in 1955. 

Takrat se je zataknilo, ker takratni 
mlinar Janez Ožinger ni dovolil 
prekopa. Ce pa bi bili dovolj 
vztrajni, bi že takrat lahko pro-
blem zadovoljivo rešili. 

Dogovori v letih 1981 82 in 83 
pa so bili že dovolj konkretni, da 
se je letos aprila pričelo z deli. 
Dokončni sklep o ureditvi smo 
sprejeli 15. aprila 1983." 

Po opravljenih delih so ugotovi-
li, da je skupna vrednost opravlje-
nih del na regulaciji potoka v 
denarju in prostovoljnem delu 3 
milijone 774 tisoč dinarjev. Delež 
kmetijske zemljiške skupnosti 
znaša 500 tisoč dinarjev, območne 
vodne skupnosti 1 milijon 900 
tisoč dinarjev in KS Gorišnica (70 
odstotni delež samoprispevka) 800 
tisoč dinarjev. Krajani pa so 
prispevali sredstva za elaborat in 
razne strojne usluge (prevoz cevi, 
betona, polaganje cevi in nala-
ganje gramoza). Ce prištejemo k 
temu še sredstva samoprispevka, ki 
se vodijo na računu KS Gorišnica, 
so sredstva krajanov pri ureditvi 
potoka 1 milijon 122 tisoč dinar-
jev. 

Ureditev bo prispevala k izbolj-
šanju pogojev za razvoj travništva 
in to kar na 50, hektarjih. 

Na zboru so se tudi zavzeli, da 
bodo v bodoče skrbno pazili, da 
bo Zvirenčina ostala urejena in da 
njeni bregovi ne bodo leglo odpa-
dkov, kot je to bilo sedaj. 

Slovesnosti so se udeležili vsi, ki 
so pri ureditvi sodelovali. 

Alojz Veber, predsednik vaškega 
odbora Gajevci in Placarovci/ 

Uredili potok Zvirenčino 

Takšna je Zvirenčina po ureditvi foto: Ivo CIao' 
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SREČANJE SLOVENSKIH SOCIOLOGOV V PTUJU 

Kvaliteta življenja in absentizem 
Letna strokovna srečanja slovenskih socio-

logov, ki se j im vsakič pridružijo še drugi 
družboslovci, so z letošnjimi razpravami m 
nrisnevki o kvahteti živhenia in absentizmu 
ponovno opozorila na nekaj življenjsko po-
membnih področij družbenega Življenja m 
dela. Sociologija, veda o družbi, je s svojim 
raziskovalno analitičnim delom Že zajela do-
mala vsa področja človekovega družbenega 
udejstvovanja, p a naj gre za vključevanje v 
živlierjie lokalnih skimnosti. relieioznih 
organizacij, delovno okolje, družino . . . Le-
tošnje pt;yske razprave pa so opozorile še na 
številne možnosti in 'nujnost i vkl jučevanja so-
cioloških znanj v obsežno področje ugotavlja-
nja, izboljševanja in spreminjanja kvaUtete 
življenja, ki v pogojih p a d a n j a živlienjske ravni 
najširšega kroga prebivalcev, zahteva še po-
sebno pozornost. Sociologija lahko k temu 
prispeva s svojim metodološkim in anaht ičnim 
apara tom, enako pa velja tudi za ostale druž-
boslovne znanosti, saj lahko le interdiscipli-
narni pristop pripelje do ugotovitev, ki bodo 
lahko spreminjale — izboljševale sedanjo stop-
njo in odnos do kvalitete življenja. 

Uvod v letošnja sociološka srečanja je bilo že 
predavanje Velika Rusa o kvaliteti življenja in 
krizi državne blaginje v sredo, ko je v srednje-
^ I s k e m centru pi"estavil zadnje ugotovitve 
slovenskega sociološkega inštituta. Mnoge 
raziskave se potekajo, zato še ni bilo mogoče 
podati njihovih izsledkov, vendar je predava-
telj poudari l , da se naša družba počasi spre-
minja. To velja še posebej za področja, kjer je 
največ zakonskih sprememb. Policentristični 
razvoj slovenske družbe, ki je sicer prinesel 
nekaj pomembn ih elementov kvalitete življe-
nja, se ni dosegel stopnje, za katero bi lahko 
trdih, d a j e naša življenja tudi v celoti izbohša a. 

Nerazvitost neka tenh socialnih služb' pri; 
kazujejo pr imerjalni podatki z neka tenmi 
državami. Zaos ta jamo tudi za tistimi ki imajo 
manjši narodni dohodek na prebivalca. Obe-
nem p a je posameznikova in d ružbena varnost, 
kot p o m e m b e n element kvalitete življenja p n 
nas na ^ e c e j višji ravni kot drugod, je poudar i l 
Veljko Rus. 

Precej več bi moral i narediti na p9droč ju 
kvahtete delovnega življenja, izobraževanja s 
sodobnimi računalniškimi pr ipomočki ter na 
drugih področjih, ki vzpodbuja jo k vrednote-
nju oseonega in družbenega razvoja, mimo 
materialnih dobrin, ki doslej prevečkrat pre-
vladujejo med množico elementov, ki oprede-
^uje jo kvaliteto življenja. Skoraj lOle tže nismo 
bistveno ny)redovaU na področju kvalitete 
delovnega življenja, to pa se že odraža na 
rezultatih, čas pred k a t e n m smo pa bo po av-
torjevem mnen ju še poglobil prepad med našo 
d ružbo in tistimi, ki DO uveli avli enih kazalcih 
že sedaj precej prednjači jo. Nanizal je vrsto 
pnmerov , s ka t enmi le notneval oravilnost 
svojih ugotovitev. O b opredel jevanju državne 
blaginje je poudari l da vidi v samoupravnih 
mteresnm sKupnostm eaino al ternativno 
državnemu ure jan ju socialnih in drugih služb, 
vendar so p r i tem še pot rebne mnoge spre-
membe, saj je delegatski sistem pri tem postal 
vehkokrat "bolj b i r ^ r a t s k i , kot državno ureja-
nje. 

Srečanje slovenskih sociologov se je začelo s 
plenarnim delom v četrtek oopoldne, ko je 
na jpre j več kot sto udeležencev spoznalo 
osnovne značilnosti in zakonitosti razvoja 
ptujske občine. Predstavil j ih je predsednik 
skupščine občine Franc Tetičkovič. Sprego-
vorila j e tudi podpredsednica skupščine SRS 
Silva Jereb, ki je poudari la , da je človeštvo 
venomer iskalo izhode za nadal jevanje življe-
nja na višji ravni. K l jub temu, da si j e težko 
predstavljati popolno družbo prihodnost i , še 
posebej zaradi nemirnosti , ki iih doživlia da,-
našnji svet, pa bo treba oblikovati, spoštovati, 
uresničevati in nadzirati uresničevanje skupaj 
dogovorjenih norm življenja in ravnanja ^e -
hemega , ki bi ga namesto prisile diktirala vi-
soka s topnja zavesti in visoko ^ s t a v l j e n e 
moralne norme, je poudari la Silva Jereb, ko je 
govorila o osrednji temi ptujskega srečanja. V 
nadal jevanju je orisala ^ m e n humanih 
odnosov v naši družbi in poudari la nekaj nalog, 
ki nas čakajo v prihodnosti , da bi lahko še bolj 
sami krojili svojo usodo. 

Po predstavitvi uvodnih referatov o kvahteti 
ž i v l j ^ j a (Zinka Kolarič) in absentizmu (Dra-
gica Seško) smo nadalievali delo v treh skuoi-
nah. O teoretičnih vprašanjih in empiričnem 
raziskovanju v prvi. o tehnoloeiu. kadrin m 
izobraževanju v drugi in o absentizmu ter 
družboslovnem raziskovanju v tretji skupim. 
Predstavitev mnogih referatov, ki so že i « h v 
posebnem zborniku, je dala vrsto pobud za 
razprave, ki so se prepletale od področja 
družbene zavesti posameznikov do objektivnih 
(ekonomskih) pogojev kvalitete življenja na 
vseh ravneh naše družbe, od regionalnega do 
razrednega nivoja. Raziskovalci so prikazali 
zadnje rezultate raziskav s tega m sorodnih 
področij sociološkega analiziranja stvarnosti. 
D o izraza je prišlo precej nasproti j in različ-
nosti, ki vplivajo na razvoj in ga velikokrat po 
nepot rebnem zavirajo. Postavljala so se vpra-
šanja. če kvaliteta živlienia lahTco na določeni 
stopnji vpliva tudi na zmanjšano dinamiko 
družbenega razvoja? Kako sploh lahko izme-
rimo kvaliteto življenja, kako jo planirati, 
opredeltiti n jene razredne značilnosti, ugo-
tavljati njen odraz v odnosih med spoloma, 
preživljanju prostega časa itd. 

Odgovori na postavljena vprašama sp bili 
podani zgolj kot alternativna razmišl janja so-
ciologov, saj so že na začetku letošnjega sre-
čanja poudarih, da gre za temo, ki zahteva 
interdisciplinarni pristop (proučevati j o mo-
rajo različne družboslovne znanosti, da p n -
de.mo do veliavnih zakliučkovV Nekai popol-
nejših odgovorov je mogoče pričakovati že na 
bližnjem srečanju podobne vrste — Ziherlovih 
dnevih marksističnih razprav, ki bo v SkoQi 
Loki. To pa seveda še zdaleč ne pomeni , da so 
tokratna razpravl janja v Ptuju minila popol-
n o m a brez zaključkov. Dvodnevno delo je 
namreč privedlo do vrste raziskovalnih pobud 
sicer dokaj neraziskanega področja, ki pa v 
zadnjem času vse bolj pridobiva na pomenu. 
Siromašenje kvalitete življenja tako na oseb-
nostnem. kot skupinskem področju se namreč 
lahko zelo hitro odrazi pri ekonomskih kazal-
cih našega razvoja. Za te pa želimo, da se 
približujejo vsaj načrtovanim, zapisanim v 
sprejetih dokument ih . Med najbol j odločihii-
mi dejavniki plemenitenja kvaUtete življenja 
na domala vseh področjih bo v prihodnosti 
3rav občina kot družbenopoli t ična skupnost v 
cateri l judje zadovoljujejo večino svojih potreb 
in interesov. 

Naslednje sociološko srečanje bo čez leto v 
K r a n j r a z p r a v e pa bo usmerja la okvirna 
tema Razmer ja med novo tehnologijo in 
družbenimi spremembami . 

Slovenski sociologi so letošnie strokovno 
srečanje na Ptuju združili s posvetovanjem o 
družboslovnem raziskovanju v gospodarskih 
delovnih organizacijah. To drugo posvetova-
nje se je ukvana lo z odsotnost jo z dela (ab-
sentizmom) in ž,e na začetku s e j e pokazalo, da 
o tem pojavu pri nas vehko govorimo, še vedno 
pa n imamo raziskav, ki bi ga na tančno ovred-
notile. V nekaterih delovnih organizacijah res 
spremljajo podatke, kako odsotnost z dela 
upada ah narašča, vendar dlje od tega skoraj 
nikjer še niso prišh. Ker na j bi sociologija s 
svojimi raziskavami pomagala predvsem pri 
odpravl janju neželjenih posledic nekaterih 
pojavov, je tem pojavom treba temeljito po-
gledati korenine. Samo tako je možno pove-
dati, kaj je treba odpraviti , da ne bo nepo-
trebnega nadležnega plevela. 

Ker je odsotnost z dela lahko opravičena 
(dopusti, prazniki . . . ) in neopravičena,Je torej 
v celoti ne bo mogoče nikoli odpraviti . Z rastjo 
družbenega in o s ^ n e g a s tandarda se širijo tudi 
tiste pravice delavcev, ki povečujejo absen-
tizem, toda ker te rasti pri nas doslei nekaj let ni 
in vrsto vnaprejšnj ih let gotovo ne l j o , se s tem 
zdaj tudi ne bi ukvariah. Neopravičena 
odsotnost z dela pa je — "kot kažejo nekateri 
teoretični izsledki in tudi že raziskave —• ravno 
v obra tnem sorazmeij^u z gornjo trditvno: pa-
danje s tandarda povečuje odsotnost z dela. 

Slovenski sindikati so leta 1981 raziskaU 
slovenske izostanke z dela zaradi bolezni. Tega 
leta je bilo z bolniško izgubljeni|i 4,7 odstotkov 
vseh delovnih ur v Sloveniji. Če podatek pri-
meri amo z Japonsko (1 odstotek) ah Z R N (2) 
je zelo visok, a nizek na primer s francoskimi 7^5 
odstotki. Leta 1982 je bolniški stalež v Sloveniji 

vzel 13.041.715 delovnih dni, to je tohko, kot če 
bi vsi Slovenci — zaposleni m nezaposleni 
skupaj — zboleli za cei teden in še kakšen dan 
več i n b i vse lepo obstalo. Pri tem gre seveda za 
povprečje; nekatere delovne organizacije 
imajo odstotke višje, pa s e j im to še bolj pozna 
na poslovnih rezultatih. V leseniški železarni ie 
bil ta odstotek leta 1982 na primer 7,78, v T G A 
Kidričevo pa lani 5,5 odstolkov. Ker je ome-
njena raziskava slovenskih sindikatov po-
kazala, da je vedno m a n j poklicnih obolenj, 
torej številka narašča nekje drugje. Pri iskanju 
te pa se je ponovno pokazalo, a a ekonomslci 
razvoj in napredek vedno ne pomeni ta tako 
kristalno čiste kategorije, kot j o radi prikazu-
ieio. Zelo je namreč narasla odsotnost z dela 
zaradi nege družinskega člaT':^ Vedno večje 
zaposlovanje žensk pa je naravnost povezano s 
tem podatkom. 

Pn nas si veliko delavcev na delovnem mestu 
ne more zagotoviti ustreznega s tandarda , ne 
more zadovoljiti niti osnovnih človekovih po-
treb teorije o motiviranosti dokazujmo direk-
tno povezavo z odsotnostjo z dela. Ce k temu 
d o d a m o še šibak d r u ž l ^ n i s tandard, je seveda 
asno, kje se to pozna. Ze tako navadne stvari, 
cot je prevoz delavcev na delo, nam vzamejo 
ogromno delovnih ur. Leta 1981 je skoraj vsak 
peti zaposleni v Sloveniji opozarjal na težave s 
prevozom. Otroško varstvo j e ob tem še veliko 
večji zalogaj. N e le p remajhna kapaciteta teh 
organizacij, man jka m u tudi nekaj osnovnih 
stvari, ki bi bile pri višjem družbenem stan-
dardu logične. Naša koncepcija razvoja, ki s i je 
za cilj nashkala le zidove brez ustrezne vsebine, 
pač gradi vrtce in če ni te montažne hišice v vasi, 
si otroškega viarstva že ne znamo predstavljati . 

Da so številna prostorna in dobro opreml jena 
pa tudi že ogrevana s tanovanja celo dopoldne 
m del popoldneva prazna , to nikogar ne zani-
ma. O b njih je treba za otroka iz tega stano-
vanja zgraditi še dodaten prostor v vrtcu, ki pa 
bo neizkoriščen popoldne in zvečer. V svetu ze 
poznajo nekaj modelov cenejšega in predvsem 
kvalitetnejšega otroškega varstva, a mi še na-
prej vzt ra jamo pri zidovih in geslih o vrtcu v 
vsaki vasi. Man jka pa tem vrtcem na p r imer 
potreben prostor z ustrezno neg^o obolehh 
otrok. Zato pa ob vsakem prehladu otrok 
ostane doma in ob mem njegova zaposlena 
mati. Nihče še ni t oa io izračunal, koliko to 
stane družbo, vendar bežno poznavanje pro-
blema pove, da najbrž ne tako malo. 

N a letošnjem posvetu so sociologi opozorili, 
d a j e normalna meja odsotnosti z dela pri nas K) 
odstotkov celotnega delovnega časa, višje šte-
vilke pa bi že morale siUti v iskanje rešitev. 
Podatki za nekatere delovne organizacije so 
seveda precej višji zaradi številnih okolnosti (v 
zasavskih rudnikih na pr imer 25, v T G A 17, za 
druge pa n imamo podatkov). Raziskovalci 
tega pojava so letos opozorih na odsotnost z 
d d a , ki bi j o označili kot odsotnost zaradi 
družbenopoli t ičnega dela. Tej odsotnosti da-
našnje raziskovanje posveča še n a j m a n j p o -
zornosti, pa tudi dosledno je povsod še niti ne 
beležijo. Mreža samoupravnih organov in 
družbenopolit ičnih organizacij pri nas gotovo 
ni funkcionalna. N e gre za to, da za samo-
upravo ne bi izkoristili nobene delovne u r ^ a 
čas za to bi le morali racionalno izkoristiti. G r e 
torej za kvaliteto in ne za časovno količino 
samoupravl janja in družbenopoht ičnega dela. 

Delegatski sistem bi kda j bilo dobro in n u j n o 
raziskati tudi s te plati. V Rudarsko energet-
skem kombinatu Velenje so izračunali, da 
enourni zbor delavcev pomeni 2 tisoč ton 
premoga manj . Pa ne gre za ukinjanje takšnih 
zborov, le za presojo. Kaj na j delavci na njih 
obravnavajo in kako. Vsemu temu bi kdo lahko 
očital ekonomski determinizem, ki ne vidi 
drugega kot dohodek in ekonomske pokaza-
telje razvoja. Pokaže pa se, d a j e krog sklenjen 
in bo treba eno polovico krožnice širiti tohko, 
koUkor se razteza druga, da se stvar ne raztrga. 

Teh nekai misli z letošnjega posvetovanja na 
Ptuju kaže, da imajo raziskovalci tu še veliko 
dela, z njihovimi rezultati pa se bodo se kaKO 
temeljito morah spoprijeti načrtovalci razvoja. 

BV 

efem 

IZ 
MUZEJSKE 
FOTOTEKE 

v ljudski glasbi mnogi narodov in 
tudi pri nas obsta ja jo piščah, pri 
katerih zračni steber ni v cevi, 
mai^eč v nekakšni posodici, ki 
ima lahko različno obliko, pogos-
to živalsko. Ker je ponavadi iz 
gline, jih imenujemo lončene 
piščalke. Za lončene piščalke 
v ljudski govorici ni skupnega 
izraza, imenujejo jih po obliki. 
Kar pač predstavljajo. Najnavadnejša lončena piščalka je ptiček ali 
tiček. Nekatere piščalke so narejene v obhki vrčka, lončka ali ptička z 
odprt ino zgoraj. Vanje je treba naliti vode, nato pa pihati v ustnik, k i j e 
ali posebej vdelan v vrček ali prirejen iz hvčka oz. iz repka pri ptičku. 
Brez vode daje piščalka en sam, doka j visok ton, če je pa v njej voda, 
žvrgoli kot ptiček. Zato ji pravijo žvrgolc. V zbirki ljudskih glasbil so 
trije žvrgolci.' 

' tekst j e povzet iz knjige Zmage Kumer , Ljudska glasbila in godci na 
Slovenskem Ljubl jana 1983; 
ter iz knjige Muzičke enciklopedije, Zagreb 1971. 

R a l f C e p l a k 

Trije žvrgolci v obliki vrčka in ptička, fototeka etnološkega oddelka, 
foto RalfCeplak. 

Nihče ali nobeden 
od njiju 

,,Pri precej dolgočasnem kvizu na ljubljanski televiziji, ki ga vodi 
ugleden in splošno priljubljen novinar (po mojem preveč izgovarja vsako 
besedo zase, odtrgano od sosede, torej nepovezano, pa tudi elka kar rad), 
sem opazil posebnost slovenskega jezika, ki v naših jezikovnih 
priročnikih, kolikor jih poznam, še ni zabeležena, pa bi bilo prav, ko bi 
bila. 

Gre za rabo zaimkov nihče in nobeden. V oddaji sta ugibala dva 
kandidata za napredovanje v naslednje kolo ali celo za nekak superfmale 
omenjenega dolgočasja. Novinar je večkrat ugotovil, da ,,nihče od obeh" 
junakov ni dal pravega odgovora. Po mojem bi bil tu moral rabiti besedo 
nobeden, npr. Ali nobeden od vaju ne ve odgovora, ali: Nobeden se ni 
javil za odgovor ipd. Jezikovni čut bi bil to moral povedati tudi vodji 
oddaje, kakor je meni in še komu, ki sem ga o tem vprašal. Zakaj mu ni, 
ne vem, v naših priročnikih pa se v dvomnem primeru o tem vsekakor ne 
bi bil mogel poučiti, in v tem je jezikoslovska krivda. Ali ima prav?" 

V SP 1962 ima primere kot nobeden ni hotel pomagati pri besedi 
nobeden, pri besedi nihče pa nikogar ne poznam. Moralo pa bi biti tudi 
povedano, da kakor namesto vsa človeka rečem oba človeka (pa vsi 
ljudje), tako namesto ne eden ne drugi lahko rečem nobeden. Torej: Oba 
sta me spoznala — Nobeden me ni spoznal proti Vsi so me spoznali — 
Nihče (ali Nobeden) me ni spoznal. Namesto nihče se torej rabi lahko tudi 
nobeden, ko gre za tri ali več ljudi, kadar gre pa le za dva, je možen samo 
nobeden, ne pa tudi nihče, kakor je menda ves čas govoril vodja kviza. — 
Pravkar obravnavanega problema ne rešuje niti novi slovar slovenskega 
jezika in tudi nova slovnica ne. Zal; in bo ob prvi priložnosti treba to 
popraviti oz. spopolniti. 

Kako pa je prišlo do te posebne rabe zaimka nobeden? Ze Skrabec je 
razložil, da se je nobeden razvilo iz obeju eden: to je dalo najprej 
obeden, po zgledu na preostale nikalne zaimke (nihče, nikakršen ipd.) pa 
je iz obeden na koncu nastal nobeden. Zveza z zaimkom oba pa je ostala 
in nam narekuje izbiro zaimkov nihče in nobeden tako, kot smo povedali. 
— In morala zgodbe: V tem primeru se res učii^io iz napake. 

MITJA MERŠOL 

31. nadaljevanje 

Prvi časopis, katerega ustanovitelji in uredniki so bili Makedonci, pa 
je bil Makedonski glas (1885), ki je izhajal v Sofiji v bolgarščini. Njemu 
sta sledila še Vardar (1887) in Makedonija (1888). Vsi ti časopisi so si 
prizadevali, da bi internacionalizirali makedonsko vprašanje in med-
narodni javnosti prikazali težki položaj makedonskega ljudstva pod 
turško nadvlado. Vendar so bili vsi ti listi še vedno pisani v bolgarščini in 
šele 1894 se je pojavil list Vostanik, ki ga je v makedonščini izdajala 
organizacija VMRO. Kot organ makedonskih revolucionarjev — 
socialistov v Bolgariji pa je v Sofiji izhajal tednik Revolucija, ki ga je 
urejal Vasil Glavinov, eden izmed prvih razširjevalcev socialističnih idej 
med makedonsko emigracijo v Bolgariji. 

NAPREJ — PRVI DEMOKRATSKO LIBERALNI LIST V SLOVENIJI 

Po zlomu Bachovega absolutizma so se na slovenskem političnem 
prizorišču okrepili mladoslovenci s programom za združeno Slovenijo in 
demokracijo. Njihov duhovni vodja je bil Franc Levstik, ki je bil tudi 
glavni urednik in najvplivnejši pisec v političnem časopisu Naprej, ki ga je 
leta 1863 začel izdajati Ivan Malovrh. Z izhajanjem tega časopisa je 
postavljen mejnik v slovenskem novinarstvu. Naprej je namreč prvi 
iiberalnodemokratični časopis v Sloveniji oziroma sploh prvi pravi 
politični časopis, v katerem je Levstik oživil ideje revolucionarnega leta 
1848. Naprej je še istega leta nehal izhajati Levstik je izjavil, da so ga 
,,zadavile tisko" ne tožbe)" vendar se je dve leti kasneje že pojavil nov 
napredni časopis Slovenec (1865—1867), ki ga je urejal Andrej Einspieler. 

V Mariboru pa je 1869 izšel Slovenski narod, ki so ga izdajali napredni 
štajerski liberalci. Prvi urednik Slovenskega naroda je bil Anton Tomšič, 
s pisanjem pa je vsebino lista najbolj usmerjal Fran Levstik. Do oktobra 
1872 je Slovenski narod izhajal v Mariboru trikrat na teden, s 1. 
januarjem 1873 (ko se je sedež časopisa preselil v Ljubljano) pa je začel 
izhajati kot dnevnik. Kot glasilo slovenskega liberalnega meščanstva je 
Slovenski narod izhajal do 1945 (od 1941 kot dnevnik, med vojno pa kot 
tednik). 

Leta 1870 je Levstik na Dunaju začel izdajati tudi slovenski 
humoristični list Pavliha. V njem je najprej napadal staroslovence in 
njihovo konservativno politiko. Ko pa so mladoslovenci začeli paktirati s 
konservativci, se je Levstrikovo pikro pero lotilo še njih. 

V zadnjih desetletjih prejšnjega stoletja se je začel intenzivneje raz-
vijati tudi klerikalni tisk. Leta 1883 je kanonik Klun ustanovil Katoliško 
tiskarno in Slovenca spremenil v dnevnik. Proti nosilcu skrajnih 
klerikalnih idej škofu Mahniču so nastopili slovenski književniki, ki so se 
leta 1881 zbrali okoli Ljubljanskega zvona (1881—1941). Proti njim pa so 
katoliški pisci 1888 začeli izdajati svoj časopis Dom in svet. 

PRVI DELAVSKI ČASOPIS 

Prvi delavski časopis v Sloveniji je začel izhajati v Ljubljani 7. 
novembra 1889 z naslovom Novi čas. Leto kasneje sta se pojavila še Zora 
(v Ljubljani) in Delavski list v Trstu. Do konca stoletja je izšlo še nekaj 
delavskih socialističnih časopisov, med njimi Delavec (1893—1898), ki je 
izhajal v Ljubljani, na Dunaju in Zagrebu, in Rdeči prapor, ki je začel 
izhajati v Trstu leta 1898. Ustanovitelj in glavni urednik tega časopisa je 
bil Etbin Kristan, ki je bil eden izmed ustanoviteljev jugoslovanske 
socialnodemokratske stranke. Rdeči prapor je bilo osrednje glasilo 
slovenske socialne demokracije in je izhajal do leta 1911. 

NOVINARSKO DELO SVETOZARJA MARKOVIČA 

V Beocradu ie leta 1871 začel izhaiati naš orvi socialistični časoois 

Radenik, ki ga je z nekaj mladimi pristaši izdajal Svetozar Markovič, 
nosilec začetnih socialističnih idej v Srbiji. Radenik je bil pravzaprav tudi 
prvi socialistični list na vsem Balkanu. Izhajal je od junija 1871 do maja 
1872, ko so ga srbske oblasti prepovedale, Markovič pa je moral zapustiti 
Srbijo in oditi v Novi Sad, kjer je nadaljeval politično delo. Pomembna 
rubrika v Radeniku (časopis se je 1872 preimenoval v Radnik) so bile 
,,Naše domače zadeve," v katerih je časopis objavljal poročila iz vseh 
krajev Srbije, poleg tega pa tudi komentarje, kritike, polemike. Časopis 
je objavil tudi veliko teoretičnih člankov o političnih, ekonomskih in 
kulturnih problemih. Prinašal je tudi prevode del Karla Marxa, Čer-
niševskega in drugih. Markoviču je bilo predvsem do tega, da s časopisom 
navezal čimtesnejše sdke z ljudstvom in se je prav zaradi tega zavzemal, 
da naj tisk piše o domačih zadevah, ne pa, , ,kdaj in ob kateri uri je kosil 
grški kralj, katera princesa se je poročila in katera rodila", kot je zapisal 
v eni izmed številk Radnika. Ker Markovič niti v Novem Sadu ni imel 
možnosti za delo, je spet odšel v Srbijo in 8. novembra 1873. leta v 
Kragujevcu ustanovil nov socialistični časopis Javnost. Ta časopis se je od 
Radnika razlikoval predvsem po tem, da se je skoraj izključno ukvarjal s 
praktičnimi vprašanji, skratka z vsem tistim, kar ,,ljudstvo tišči d danem 
trenutku". Zavoljo vse večje priljubljenosti časopisa si je režim seveda 
spet prizadeval onemogočiti Markoviča. Kmalu po začetku izhajanja. 

Javnosti je bil obtožen ščuvanja ljudstva zoper oblast in obsojen na devet 
mesecev zapora. Markovičevi pristaši so potem sami izdajali nov časopis z 
naslovom Glas javnosti, ki pa je izhajal le nekaj mesecev. Po prihodu iz 
zapora je Markovič v Kragujevcu ustanovil še en polidčen časopis — 
Oslobodjenje. Nedvomno je ta časopis izmed vseh Markovičevih listov 
najbojevitejši in poj pogum nejši, čeprav je bil Markovič tedaj že močno 
bolan. Takoj po njegovi smrti (februarja 1875 v Trstu) -je policija 
prepovedala časopis. Podobno pa je storila tudi z beograjskim časopisom 
Rad, ker je objavil zapi o Markovičevi smrti. 

Nadaljevanje 
prihodnjič 
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KAJ JE PTUJ PONUJAL TU JIM GOSTOM V1 9. STOLETJU? 
Že lani so se v Pokra j inskem 

muze ju Ptuj začele p r ip rave na 
razstavo, ka te re n a m e n je bil 
pr ikazat i turis t ično p o n u d b o ob-
dravskega mesta v pre j šn jem 
stolet ju. Sprva neka j bo^ nak-
l jučno zbran ih poda tkov j e dalo 
misliti, d a j e tur izem v 19. stole-
tju k repko posegal v ptujski 
vsakdan . D o m n e v o j e potrdi lo 
gradivo, n a b r a n o v Zgodovin-
skem arhivu Ptuj in v starih 
časnikih in publ ikac i jah , ki j ih 
hrani p tu j ska Študi jska knjižni-
ca. V m u z e j u j e v fototeki kul tur-
nozgodovinskega odde lka veliko 
starih fotograf i j , ki so postale 
dopo ln i lo in ponazor i lo zb ran im 
p o d a t k o m . 

Tur i zem je de javnost , ki j e 
tesno povezana s po tovanj i . Lju-
d j e so sicer potoval i od nekda j . V 
to so j ih silile živl jenjske razmere , 
vojne, poli t ične s p r e m e m b e , pa 
tudi r adovednos t . Neko l iko dru-
gače j e s po tovan j i , kater ih 
n a m e n je zabava , spoznavan je 
znameni tos t i ali s a m o krajši 
počitek v p r i j e tnem okol ju . Turi-
zem v našem p o m e n u besede 
zas led imo že v času renesanse , ko 
so human i s t i čno izobraženi pred-
stavniki visokih in p remožn ih 
slojev potoval i po Evropi , iskali 
umetn i ške v redno te in se izpo-
polnjeval i v znan ju . Zares pa je 
tujski p rome t zacvetel v 19. 
stoletju Izboljšale so se promet -
ne zveze, zgradil i so železnice in 
p o t o v a n j a so posta la cenejša, 
udobne j š a in d o s t o p n a vse širšim 
k rogom. Nas ta l a so prva turistič-
na središča, z n a n a po vsej Evro-
pi, k jer se je zbirala s me tana 
takra tne d ružbe . 

Tujsk i p rome t pa j e dosegel 
tudi m a n j š e kra je . T u d i P tu j sodi 
m e d n j e . Bogata zgodovina , os-
tanki večtisočletne preteklosti , 
b lago p o d n e b j e , lepa lega in 
okolica so vabili p o p o t n i k e od 
blizu in daleč. Mes to so hvalili in 
pr iporočal i številni teksti, a lbumi 
in suite, ki so v 19. s tolet ju izšh v 
slavo š ta jerske dežele. In teh ni 
bilo r avno malo . 

Za dvig tu jskega p r o m e t a pa 
seveda boga ta zgodovina in lepa 
pok ra j ina nista dovol j . I z rednega 
p o m e n a j e bila i zg radn ja železni-
ce od P r a g e r s k e ^ d o Velike 
Kan iže leta 1860. Sele od takra t 
n a p r e j so tujci d o k a j u d o b n o 
pr ipotoval i n a p tu j sko železniško 
posta jo , kjer j ih j e o b p r i h o d u 

vlaka že čakal hotelski o m n i b u s , 
da j ih popel je v središče mesta . 
Ne m a j h n e g a p o m e n a je bila 
tudi ustanovitev Olepševa lnega 
druš tva 23. j a n u a r j a 1886. Člani 
druš tva so se sprva namerava l i 
ukvar ja t i le z u r e j a n j e m mesta in 
n jegove na jož je okolice, a so 
kma lu razširili svojo de javnost in 
so se leta 1890 pre imenoval i v 
Olepševa lno in t u j sko -p rome tno 
druš tvo Ptuj . Na loga o d b o r a za 
tujski p romet j e bila organiz i rana 
skrb za pospeševan je te de javno-
sti in za d o b r o počut je tuj ih 
gostov na Ptuju . V leta 1890 do 
1895 štejejo nj ihovi največji us-
pehi . Leta 1890 j e bilo na novo 
zgra jeno s o d o b n o kopališče o b 
Dravi . Že neka j let prej so 
polepšal i Dravski park , ki je 
postal p r i l jub l jena mes tna pro-
m e n a d a . V pa rku so prirejal i 
nedel jske koncerte . Leta 1889 so 
začeli zasajat i Ljudski vrt, uredili 
so r ibnik, kegljišče in o t roško 
igrišče ter zgradili Svicarijo. Ver-
j e t n o j e bil Ljudski vrt, ki danes 
kaže bolj sk romne os tanke svoje 
prvotne podobe , na jbo l j obiska-
no sprehaja l i šče in shajal išče 
meščanov. Leta 1893 je bi lo na 
p o b u d o č lanov Olepševa lnega in 
tu j sko-p rometnega druš tva usta-
nov l jeno Muze j sko društvo, ki j e 
kaj k m a l u predstavi lo prve zbir-
ke. Dot le j j e bilo mogoče ostal ine 
bogate p tu j ske preteklost i videti 
le v g raškem in d u n a j s k e m 
muze ju , razen tistih, ki j ih j e 
Simon Povoden vzidal v mestni 
stolp, in tistih, ki so p o n e k o d še 
ležali na zemel j skem površju. 

Člani Olepševa lnega in tujsko-
p r o m e t n e g a druš tva so se zave-
dali, kakšno s i romašen je p o m e n i 
o d n a š a n j e a rheoloških i zkopan in 
iz P tu ja , saj j e p rav boga t a 
preteklost bila in še v e d n o j e 
bistveni del p tu j ske turist ične 
p o n u d b e . 

Olepševa lno in tu j sko-promet -
no druš tvo se j e izkazalo tudi kot 
d o k a j uspešen založnik. M e d leti 
1890 in 1893 so pri Alojzu 
Kas imi ru naročil i mestni plakat , 
ki ga l ahko š te jemo m e d kvalitet-
ne l ikovne izdelke. S k u p a j z 
oglasi v časnikih je p laka t p red-
stavljal p rvo celostno p tu j sko 
turist ično reklamo. Leta 1895 j e 
izšel turistični vodnik Josefa 
Fe lsner ja z nas lovom »Ptuj in 
n jegova okolica«. Knj iž ica ima 
157 s t rani teksta, Alojz Kas imi r 
pa j e pr ispeval 20 ilustracij. 

Felsner je besedi lo razdeh l v 
poglavja , ki povede jo bra lca od 
po tovan ja z v lakom po rodovi tni 
ravnini m e d Pragerskim in Ptu-
j em, d o zgodovine mesta , ga 
seznani jo z n j egovo lego in 
p o d n e b j e m , pope l j e jo n a spre-
h o d po mes tu in m u obraz lož i jo 
p o m e m b n e spomenike . D o b r o so 
opisani tudi izleti v okolico, n a 
koncu pa j e še poglav je o statisti-
ki, ki predstavi organizac i jo ži-

vl jenja v mestu . Z nač inom 
pisanja je želel Fe lsner predstavi-
ti P tu j kot mes to kar se le d a 
pr i je tnega le tovanja . R a d se j e 
zadržal p n op i sovan ju lepot 
spomen ikov in pok ra j i ne in rad 
j e tudi m a l o pret i raval , ko j e 
hvalil u re jenos t k ra ja . K l j u b 
t emu l ahko t rd imo, d a j e dobi l 
Ptuj leta 1895 kval i te ten turistič-
ni vodnik , ki je bil za m a j h n o in 
turist ično s labo razvito mes to ka r 

p o g u m n o de jan je . Priročnik je 
dolgo služil svo jemu n a m e n u . 
Nas ledn ike j e dobi l šele po prvi 
vojni, venda r vsi zaos ta ja jo za 
Felsner jevim. M i r n o lahko trdi-
mo, da tujci konec pre jšnjega 
stoletja v Blankejevi knj igarni 
niso imeli ravno slabe izbire. ' 

Poleg Felsner jevega pr i ročnika 
so bile na p r o d a j še spominske 
fotograf i je in razglednice, med 
katerimi so bile na jbol j še tiste s 
Kasimirovimi motivi. 

Med p o m e m b n e j š i m i uspehi 
o m e n j e n e g a druš tva n ikakor ne 
bi smeli pozabi t i nas topa na 
veliki graški razstavi o tu jskem 
p rometu leta 1894. Ptu jčani so se 
predstavili z veliko vedu to Ptuja , 
c i j o je med leti 1892 in 1894 po 

naroči lu mestne hrani lnice nasli-
kal Alojz Kasimir . Slika velikih 
izmer j e vzbudi la precej občudo-
vanja . N a k ra tko lahko sklene-
mo, d a je Olepševa lno in tujsko-
p r o m e t n o d ruš tvo veliko storilo v 
prid turistične dejavnost i . Uspeš-
n i so bili na jbo l j v letih 1890 d o 
1895. N o v e pr idobi tve niso bile 
n a m e n j e n e le tu j im gostom, v 
enaki meri so polepšale in pope-
strile živl jenje d o m a č i n o m . 

Seveda pa ni m a n j k a l o tudi 
težav. P r e m a j h n o število prenoči-
šč, ki j e še d a n e s š ibka točka 
ptujske turist ične p o n u d b e , je že 
konec pre j šn jega stolet ja grenila 
življenje č l anom o d b o r a za tujski 
promet . V mestu j e bilo sicer 
veliko gostiln, n e k a j j ih je imelo 
tudi tujske sobe, bi lo j e neka j 
kavarn in o b koncu 19. s tolet ja 
sta bila tu še d v a hote la — Woisk 
in Osterberger . Posebno hotel 
Osterberger j e užival ugled. La-
stnik j e leta 1890 stavbo poviSal 
za eno etažo, da je izboljSal in 
razširil hote lske zmoghivosti. 
Z g r a d b a n a današnji Prešernovi 
ulici že do lgo n e služi več svoj-
e m u p r v o t n e m u namenu, a Se ni 
izgubila sledov stare imenitnosti. 
Žal ni nikoli zaživela misel na 
obnovo stavbe, ki bi j i vrnila 
hotelski znača j . K l j u b imeni tno-
sti hote la Os te rberger p a sob za 
tuje goste ni bi lo dovol j , sa j se 
število postel j v p tu jsk ih hotel ih 
in gostiščih d o leta 1900 ni 
dvignilo nad 87. P r izadevan ja za 
n a j e m a n j e zasebnih sob, s tano-
vanj in man j š ih hiš z vrtovi pa 
tudi niso rodila velikih uspehov. 

Tu nek je bi mora l i iskati 
razloge za nekol iko s k r o m n o 
p o d o b o s t rukture in števila tuj-
cev, ki so zahaja l i na Ptuj . Pri-
bližno dve tret j ini j ih j e prenoče-
valo v mestu, ker so se mudi l i po 
trgovskih poslih. Dosti m a n j j e 
bilo takšnih, ki so želeli preživeti 
na Ptuju in v njegovi okolici 
pr i jetne počitnice ali se zadržat i 
na okrevan ju , kakršnega so Ptuj-
čani ponuja l i z zdravi ln imi ko-
pelmi v Dravi in z g r o z d n o kuro, 
ki so j o zdravniki v 19. stoletju 
radi predpisoval i . 

Začetki p tu j skega tur izma so 
torej zanimivi in p o n u j a j o dosti 
pr imer jav s sodobnos t jo . Za 
predstavitev t'ipičnih arhivskih 
podatkov v obliki razstave s m o 
se v muze ju odločili , ker n a m je 
bilo na voljo r a z m e r o m a dosti 
fotografskega in i lustrat ivnega 
gradiva iz pre jšn jega stoletja. 

Presl ikavanje fo tograf i j in izdela-
vo povečav smo zaupa l i Mišu 
Kol taku. Ker razstava ni značil-
no muzejska , ker tudi ni vezana 
n a muzejske ekspona te in ker 
ob ravnava tur izem — gospodar -
sko vejo, ki dob iva tudi n a P tu ju 
vedno večjo vlogo in p o m e n , s m o 
presodili, da bi bol j kot v muze j -
sko razstavišče sodila v enega od 
turistično-gostinskih objektov. 
Ponudil i s m o j o v Ptujske toplice, 
kjer so gostinski prostori zelo 
pr imerni za takšno prezentaci jo . 
Tem pros to rom smo podredi l i 
ob l ikovanje in vsebinsko zasno-
vo razstave. E K K P tu j T O Z D 
Ptujske toplice j e krila stroške 
tehnične izvedbe postavitve. 

Razstava j e bila odprta v torek, 
25. septembra o b 17. uri. N a 
ogled bo vsakomur, ki bo obiskal 
^ t i š č e v tej oi^anizaciji. Kasne-
^ bodo s posameznimi enotami 
IZ razstave opremili bungalove, v 
katerih prenočujejo zdraviliški 
gostje. 2 a l kolektiv pri pripravi 
razstave ni zmogel sredstev za 
tisk kataloga ali vsaj zloženke, 
zato tudi n » o l i k o daljši pričujoči 
zapis. O m e n i m o naj l e Se to, da 
bo obsežndš i članek o letoviSčar-
stvu na n u j u v 19. stoletju, 
opreml jen z vsemi znanimi po-
datki in n j ihov imi viri, izšel v 
Ptu jskem zborn iku , ka te rega izid 
je n a p o v e d a n za avgust leta 1985. 

M a r j e t a Ciglenečki 

1. julija 1890 je bilo slovesno odprto na novo zgrajeno kopališče v 
Dravski ulici. Mariborski fotograf Ferd. Witzinger je oktobra istega 
leta posnel fotografijo, ki so jo nalepljeno na karton in opremljeno s 
kratkim besedilom uporabljali kot plakat. 

Leta 1898 je bila na prodaj tale razglednica. Založil jo je Wllh. Blanke, 
oblikovali in natisnili pa so jo v Meissnu. Uporabili so dve Kasimirovi 
ilustraciji iz Felsnerjevega vodnika »Ptuj in njegova okolica« ter sliko 
mestnega gledališča. 

LOVCI ZGRADILI 
SVOJ DOM 

Lovska družina Cigonca se že vrsto let,;: predvsem po zaslugi 
prizadevnosti vseh članov, uvršča med najuspešnejše v občini Slovenska 
Bistrica. Z gotovost jo bi lahko trdili, da njihovi delovni rezultati, na j gre 
za ohran jan je in razvoj divjadi v lovskem revirju ali vključevanje družine 
v življenje okol ja , presegajo občinske meje. To trditev dokazujejo 
številna priznanja, pohvale in odličja. Vitrine, sedaj že v novem domu 
društva, po t r ju je jo tudi uspehe na športnem področju, tako v streljanju 
na glinaste golobe kot na drugih podobnih tekmovanjih. 

Uspehi gotovo ne bi imeli tolikšne vrednosti, če ob tem ne bi povedali, 
da lovska družina Cigonca šteje komaj 35 članov. Prav ma jhno število jih 
še bolj zbližuje in daje navdih za pomembne akcije. Med največje uspehe 
s ponosom štejejo svoj novi lovski dom v kra ju Cigonca, ki so ga pred 
nedavnim s posebno slovesnostjo predali namenu. Tokrat se je še posebno 
pokazala pravilna usmeritev, da je potrebno z kra jem vsestransko živeti in 
biti prisoten tudi takrat, ko ne gre le za interese lovstva. Pri gradnji doma 

so lovcem v veliki meri priskočili na pomoč tudi okoličani s prevozi in 
sodelovanjem pri drugih gradbenih akcijah. Seveda pa so največji delež 
pri gradnji prispevali člani, ki so za izgradnjo objekta in ureditev okolja 
opravili veliko število prostovoljnih delovnih ur. 

Člani LD Cigonca so na svojo pridobitev zelo ponosni, vendar so 
ostali zvesti načelu, da se ne bodo zapirali za stene svojega doma temveč 
bodo sprejeli tudi druge ljubitelje gozdnih živali. Posebna soba v domu 
mogoča tudi izvajanje manjših seminarjev ali drugih oblik izobraževanja. 
Temu primerna je tudi lokacija, ki je nekoliko odmaknjena od glavne 
ceste in naselja, vendar v vsakem času dostopna. 

Besedilo in posnetek: Viktor Horvat 

Končno se je tudi članom LD Cigonca uresničila želja po lastnem domu. 
Aktivnosti bodo sedaj še bogatejše. 

Likovna sekcija PD Alojz Arnuš Rogoznica prejela 
v Koprivnici zlato plaketo „MIRKO VIRIUS" 

Pravzaprav bi lahko rekel, da ta-
krat, ko smo storili prve korake k 
zbliževanju dveh likovnih sekcij, še 
pomisliti nismo upali, da bo padlo 
na t ako plodna tla. Ne glede na 
oddal jenost , se člani obeh sekcij 
namreč doka j redno srečujejo. 
Razumeti moramo, da tu ne gre le 
za sodelovanje dveh likovnih 
sekcij. Gre za delček sodelovanja, 
ki se je začelo že leta 1960, ko so 
slušatelji sindikalne šole P tu j in 
delavci Varteksa iz Varaždina 
položili temelje organiziranega 
sodelovanja. Ob primerjanju teh 
sodelovanj lahko vidimo, da je iz 
leta v leto bogatejše, dobiva nove 
oblike, toda cilj ostane isti, to pa je 
zbližanje ljudi. 

Čeprav je zgodovina sodelovanja 
likovnih sekcij Alojz Arnuš 
Rogoznica in PODRAVKA 72 še 
doka j kratka, saj se je začela lani s 
prvim srečanjem likovnih ama-
terjev bratskih občin, lahko trdim, 
da smo poželi že veliko delovnih 

uspehov. Čeprav se načini likovnih 
izražanj naših sekcij močno razli-
kuje jo . Člani likovne sekcije Po-
dravka 72 so se predali vplivu 
naive, dočim slikarji naše sekcije v 

celoti sledimo realizmu. Zanimivo 
pri tem pa je, da smo našli stično 
točko v vsebini slikanja, oboji 
upodabljamo: kmeta, njegovo 
življenje, arhitekturo ter kraj ino. 

Različnost likovnega pristopa pa 
daje likovnim razstavam svojstveni 
pečat, in prav to nam daje moči in 
želje za Se poglabljanje odnosov. 

Da so naSi odnosi pristni in na 
pravi poti, priča visoko priznanje, 
zlata plaketa ..MIRKO VIRIUS," 
ki nam ga je ob otvoritvi likovne 
razstave v Koprivnici podelila 
Likovna sekcija . .PODRAVKA 
72" za dosežene rezultate pri 
razširjanju amaterskega likovnega 
ustvarjanja. 

V mesecu oktobru bo v D O 
Labod Novo mesto, T O Z D Delta 
P tu j odpr ta razstava del, nastalih 
na delovnem srečanju sekcij II 
Rogoznica in LS Podravka 72. 
Prepričani smo, da bo razstava 
uspela in da bo še enkrat potrdila, 
da člani likovnih sekcij uspešno 
utirajo pot novi obliki sodelovanja, 
ki bo obenem še obogatila vsebino 
že izjemno bogatega sodelovanja. 

Maks Menoni 

Medved pridelal 5 kilogramov medu 
V vrtu čebelarja Jožeta Pa ja v 

Spodnji Polskavi domuje medved, 
ki se v mnogočem razlikuje od 
vrstnikov. Predvsem ni iz mesa in 
krvi ampak samo iz lesa in kar je 
še pomembnejše, čebelam ne naga-
ja in jim ne krade medu, temveč 
jim daje toplo zavetje v notranjosti 
svojega telesa. V sebi hrani panj z 
osmimi satovi in številnimi sta-
novalci, čebelami, ki se ga prav nič 
ne boj i jo , saj so spoznale, da je 
med v njegovem trebuščku varno 
spravljen. Letos je tako , ,medeni" 
medved s pomočjo čebelic pridelal 
že preko pet kilogramov zelo dob-
rega medu. 

S čebelarstvom se Jože P a j uk-
varja komaj dve leti, čeprav je v 
njem tlela želja, da bi imel na 
domaČem dvorišču tc pridne 
živalice, že v rani mladosti. Ker 
pa prej ni imel denarja , je moral 

počakati ha zaposlitev. Pred tremi 
leti je tako prestopil prag delovne 
organizacije Strojna v Mariboru, 
kjer se je zaposlil kot ključavničar-
vzdrževalec. 2e prvi prislužcni de-
nar je namenil za gradnjo 
čebelnjaka, v katerega je nastanil 
večje število panjev. Čebelnjak si 
je izdelal sam. saj se v prostem ča-
su. kolikor ga ne posveča čebelam, 
kratkočasi z oblikovanjem lesa. 

Ko so letos spomladi podrli sta-
ro osnovno šolo v Spodnji Polska-
vi. je izprosil od tamkajšnj ih de-
lavccv večji kos jesenovega lesa in 
sklenil, da bo iz njega naredil 
. .viničarja" . Ljubezen do čebelar-
stva pa mu je pozneje navdihnila 

misel, da bi iz debla lahko izdelal 
podobo medveda. Izdelal si je pot-
rebno orodje in po treh mesecih 
popoldanskega dela se je na njego-
vem dvorišču , , rodi l" leseni med-
ved. Kar prek 300 ur dela je imel z 
oblikovanjem te strah vzbujajoče 
živali, ki pa na vrtu deluje nadvse 
. . s ladko" , seveda pozabimo na 
čebelji pik, ki se mu le težko izog-
ne ljubitelj naravnega medu. V 
njega je vdolbel še luknjo, vgradil 
panj in tako izdelal medveda, ki 
svojim gozdnim vrstnikorh vzbuja 
zavist, ker je pač vedno poln n>e-
du, o t rokom pa je v veliko vese-
lje. 

Besedilo in posnetek: 
Viktor Horvat 

Tudi leseni medved se je uspešno 
vključil v boj za zdravega človeka, 
saj mu prideluje naravno zdrayilo. 
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3tran »Gremo na delo« pripravlja in ureja Center za obveščanje in propagando pri 
predsedstvu OK ZSMS Ruj, vodja Irena Hunjet, člani Valja Aleksič, Branko Beranič, 
pobert Kodrič, Anita Peklar, Franc Planinšek, Franc Prelog, Srečko Širovnik, Sergeja 
^r l l in Zalika Vogrinec. 

: 2ELIM SI ŠE 
' V TREBCE . 

Ja, j^. Počitnic je že konec. Nekoliko daljše pa bi tudi lahko bile. Se strinjate? 
>lekateri prikimavate, drugi pa komaj čakate, d a j e bilo tega dolgočasja že enkrat 
jionec. Ampak na koncu koncev ste si sami krivi za to. Jaz sem namreč skoraj vse 
počitnice preživela tako kot vi. Res je, da sem bila vsako leto na morju, v planinah, 
letos pa sem si dejala: »Stop punca! Letos pa bom naredila drugače kot vsa prejšnja 
leta! Kaj ko bi odšla na M D A in naredila tudi nekaj koristi?« Ifi tako sem tudi 
naredila. Izpolnila sem prijavnico, opravila zdravniški pregled in s tem postala še 
nekronan brigadir v IV!DB Jože Lacko. 

Pred odhodom na akcijo smo imeli zbore brigadirjev, na katerih smo spoz-
navali naše vodstvo in dobili napotke za pot. In tako smo se 24. juni ja poslovili od 
Ptuja in odpeljali na pot, na kateri smo se srečali z drugačnim, pa vendar lepim 
brigadirskim življenjem. Vožnja je bila utrujajoča in v naselju smo kar popadali po 
posteljah. Samo naselje je imelo tri barake in šolo. V eni izmed barak je zasedal štab 
akcije, ostali dve pa sta bili namenjeni fantom, šola pa seveda nam, dekletom. Naša 
brigadaje v naselje prispela prva, za nami pa sta prišli še brigada XL SNOB Miloš 
Zidanšek, dan kasneje pa še M D B Franc Bukovec. Prva b r igada je bila iz Radelj 
ob Dravi, druga pa iz Ljubljane Šiške. Seveda smo najprej pomislili, da se bomo 
gledali postrani, vendar smo se na srečo zmotili. Kar brez zadržkov smo se začeli 
pogovarjati in sklepati prijateljstva. Še prej. bolje rečeno, takoj po prihodu v 
naselje, smo spoznali naše nadrejene: komandanta akcije Toneta, načelnika Vojka, 
traserja Frenkija in interesnika Aleša. 

Prva dva dneva smo namenili čiščenju in spoznavanju in tako je prišla tudi 
deseta ura in čas za spanje, drugi dan pa srečanje s traso. N o tako je bilo to: zjutraj 
ob peti uri smo jemali slovo od postelje, stali v zboru, dvigali zastavo ter lepo počasi 
odšli na zajtrk. In zatem . . . odhod na traso. Srečanje s kraljico MDA za prvi dan 
ni bilo nič kaj preveč težko in neprijetno. Delah smo (kopah jarek) kolikor je kdor 
za prvi dan lahko oziroma zmogel (da bo lažje razumeti). Seveda je bilo to le prvi 
dan, ostali dnevi so nam tekli v Slovinovih vinogradih, kjer smo postavljah stebre. 

No, ti stebri nam res niso prinaSali največ sreče, saj so kar pod vplivom človekove 
roke skakali iz lukenj in nam povzročali veliko preglavic s časom. Uh, uh. Še sedaj 
me kar strese, ko pomislim, kako je bilo v naivečii vročini. Sonce je kar tri tedne 
kazalo vso svojo moč m se bohotilo na nebu. Mi pod nebom pa smo se pekli kot 
odojki na ražnju (to smo oocuun zvečer). Za razliko od nas sta ostali dve brigaai 
kopali jarke za vodovod in luknje za telefonske drogove. Na delovišču se je slišalo 
pokanje lopat in krampov, z naših čel in hrbtov pa je neprestano tek.el znoj, s 
katerim smo zalivali procente, ki pa niso hoteli biti visoki (oh, oprostite, saj so 
včasih bili). In tako je na delovišču hitro mineval čas in že smo sedeli v avtobusih 
na poti v naselje. Popoldanski čas je bil spet razdeljen po urah in sicer na čas za 
kosilo (kosilo smo imeli v OŠ Marija Broz), dve prosti uri in za nj ima interesne 
dejavnosti. V interesne si se lahko vključil in izbiral med krožkom OZN, cestno 
prometnimi predpisi, plesnim krožkom, prvo pomočjo in še med drugimi dejav-
nostmi. Rečem lanko, daje Aleš bil eden tistih, ki je imel največ dela. Organiziral 
je veliko okro^ih miz (seveda na pobudo referentov MDB). Tako so bile 
onanizirane okrogle mize^o vojaških poklicih, zatem pogovor z predstavniki 
mudinskih oraanizacij in bližnih krajev, organizirano je bilo tudi srečanje in 
predstavitev nimov SKUC-a, predavanje o jedrski elektrarni v Krškem in še nekaj 
drugih. Seveda pa smo tudi sami dodali svoje rožice v interesnih dejavnostih. 

Organizirali smo namreč kulturne večere, kjer smo predstavili kraje, iz katerih 
pn^ajamo ter naše običaje, pripravili smo tudi igre brez meja, pa vrsto športnih 
srečanj z domačini in brigadirji z Z M D A Kumrovec in Kozjansko. Zvečer je po 
razgibanem popoldnevu kar prehitro prišel čas za spanje, čeprav smo zj utraj morali 
zgoaaj vsiau. viseK vsen Kuuurnin »aKcij« pa so bile nedvomno bngadirske 
poroke, kjer smo poročili kar deset parov (če sem se zmotila, se oproščam, toda 
sedaj še nimam vsega dobro razporejenega). 

Nikoli pa zraven teh dogodkov ne bom pozabila, pa tudi drugi ne, n ^ e g a 
Štaba, kjer smo se najpogosteje srečevali z komandantko Anito, predsednikom 
zbora brigadirjev Benom in traskom Čekom. Tam smo bili še vsi ostali, kajti naš 
štab je bil odprt vsem. Neka j večerov smo se v tem našem slavnem štabu sestajali 
in sestavljali biltene in ko smo jih končno sestavili, smo iz njega prihajali kot 
zamorčki, napackani s črno tiskarsko barvo. 

Naglo se j e bližal tudi konec prve izmene akcije. Preteklo je veliko potočkov 
solza. To so bile solze sreče, solze upanja in želje, da se še enkrat srečamo. In to se 
nam je tudi izpolnilo. N a koncu akcije smo se ponovno zbrale vse tri bngade iz prve 
in brigade iz druge izmene. To je bilo nekaj enkratnega in sedaj, ko že gulim šolske 
klopi, vem: toje bila moja prva akcija, a ne zadnja. Se spomnite pesmi, k i jo prepeva 
ansabel G u Gu »Želim si na Jamajko«? Mi smo si to pesem priredili tako. da smo 
zapeli »Želim si še v Trebče«. In res je, želimo si rie samo v Trebče. marveč na 
mladinsko delovno akcijo, kjer smo mladi z mladimi. 

Majdič Suzana 

O delu občinskega centra 
marksističnih krožkov 

Kljub slabi zasedbi OC MK (odhod na služenje v o j a š k e p roka, študij v 
Ljubljani), smo skušali izvajati program, ki smo si ga zadali v lanskem letu, vendar 
nam zaradi okrnjene sestave (vodja OC M K j e zbolela v januar ju in bila dolgo na 
zdravljenju) to ni v celoti uspelo. V teku leta s e j e pokazalo, da interes mladih za 
delo v tem krožku upada (iz leta v leto bolj) in kljub naporom starih članov OC 
MK, da bi dobili nove, nam jih ni uspelo pridobiti. Po več poskusih (dopisi v šole, I 
obiski po OŠ in srednjih šolah) nam je uspelo pridobiti tri člane, a se ti kljub 
povabilom k sodelovanju niso odzvali, ostali so le na papirju. Program dela smo 
delno izvedli in sicer v tem obsegu: 

- obiski po vseh šolah ptujske občine, mladim skušali predstaviti delo MK in jih 
pritegniti v delo M K (hkrati se srečujemo s problemom mentorjev, da tam kjer bi 
bili mladi zainteresirani za M K, ni mogoče v šoli najti mentorja OC MK v tem letu 
Pa ni sposoben še za to obremenitev). 
~ javna tribuna za osnovne šole »Razorožitev« 
^ Javna tribuna za srednje šole »Ekologija« 

Dokazali smo, da če je interes mentorja, mladi radi zahajajo na te razprave in 
se tudi aktivno udeležujejo javnih razprav-tribun. OŠ Videm je edina, k i j e imela 
in še ima MK. kar pa je predvsem zasluga mentorice. 

Od spomladi OC M K dejuje skupaj s komisijo za IPD. s katero smo organizirali 
^eč razprav z mladimi, vendar mladi ostajajo ob strani. To se j e pokazalo tudi na 
ZMDA »SG 84«, kjer smo imeli pripravljen program MK, ki je bil primeren 
"jihovi sredini in interesom, pa smo kljub temu imeli le v prvi izmeni enega 
''rigadirja: po naporih interesnice se število ni povečalo, torej krožka nismo izvajali. 
^ drugi in treji izmeni ni bilo niti pripravljenih, pa tudi v politični šoli je število 
Povedalo svoje. 

OC M K danes dejansko šteje samo dva člana, s tem številom pa v naslednjem 
®^obju ne moremo izvajati niti okrnjenega programa dela. Zato ne-moremo 
"apisati in dati v razpravo programa dela in ostaja odprto vprašanje OC MK. 

'^ladi, ki to berete (če niste že vrli v koš), premislite o : e m in nam pomagajte, da 
^ delo zaživelo (odziv na naše vabilo, organiziranje krožkov v svojih sredinah m 
Povezovanje z OK in O C MK. vključitev mladih v OC MK)! 

Blanka Žuran 

Pero urednice 
v pr ipravah na vo l i lno-programsko k o n f e r e n c o OK Z S M S P t u j so 

mladinsk i aktivi in osnovne organizac i je Z S M S že prejeli gradivo. 
Naloga vodstev seveda je , da v svojih s redinah o rgan iz i r a jo razprave . 
Vsebina n a j ne b o d o le pri ložena poroči la in predlogi p r o g r a m o v del 
posameznih o rganov pri predsedstvu OK Z S M S , a m p a k n a j v sebu je jo 
tudi oceno dela tistih mladincev in mlad ink iz mladinskih akt ivov in 
osnovnih organizac i j Z S M S , ki so člani o r g a n o v OK ZSMS. 21. 
september je bil tudi rok , d o katerega n a j bi na obč insko kon fe r enco 
Z S M S prispeli predlogi z obraz lož i tvami za člane o rganov OK Z S M S 
P t u j . 

U p a m o , da v pr ipravah na vo l i l no -p rog ramsko se jo OK Z S M S 
niste pozabil i na r azp ravo o obeleževanju dneva mlados t i . 

1. H u n j e t 

Center za obveščanje in propagando 
v centru za obveščanje in propagando smo se v minulem 

enoletnem obdobju srečevali s kadrovskimi problemi. Ti so 
onemogočili, da bi se lotili organizacije izobraževalnih 
oblik za mlade iz osnovnih šol (Šola mladih peres) in iz O O 
ZSMS v krajevnih skupnostih (Novinarska šola). Kader, ki 
je v minulem enoletnem obdobju delal, je bil mlad, saj so 
nas dotedanji člani zapustili iz različnih vzrokov (odhod na 
novo delovno mesto, odhod v JLA, študij, preselitev). Nove 
moči, ki so se udeleževale sestankov, so bile v glavnem 
nestalne in se nanje v popolnosti nismo mogli zanesti, saj 
posamezniki kljub obl jubam včasih niso napisah prispev-
kov. Kadrovsko problematiko smo seveda skušah reševati, 
a nam ni uspelo, saj v O O ZSMS, na katere smo se obrnili, 
nismo naleteli na odziv. Ne le, da nam niso poslale pred-
logov za kadrovsko okrepitev, ampak nam niti niso vrnile 
vprašalnikov, ki smo jim jih poslali (seveda je nekaj svetUh 
izjem). Vprašanje, ali bomo še naprej izdajali glasilo, se je 
postavilo že nekajkrat. Seveda bi bilo najlaže prekiniti z 
izdajanjem in se s tem rešiti vseh težav — seveda pa smo 
proti taKšnemu reševanju problemov prvi listi, ki smo si dalj 

časa prizadevali, da bi pričeli izdajati glasilo OK ZSMS. 
Ko smo v časniku Tednik enkrat v mesecu na eni strani 

pričeli izdajati glasilo, smo bili veseli uspeha. Nihče pa ni 
pričakoval: da bo v občini, k i j e po številu mladih tretja v 
republiki, odziv tako porazen. Morda ne veste, da bi bilo 
naše glasilo vsak mesec polno prispevkov, če bi vsaka OO 
ZSMS prispevala vsaj en članek letno. Poudariti p a j e treba 
še nekaj — v popolni zmoti ste tisti, ki menite, da smo za 
zapolnjevanje glasila zadolženi člani centra. Želeli bi, da bi 
bila naša vloga drugačna, uredniška, da bi se mogli posvetiti 
še drugim akcijam, ne pa. da nam je edina skrb le zapol-
njevanje strani v Tedniku. Skoda! In za premislek vpraša-
nji: 
1. koga boste predlagali za člana oziroma članico centra za 
obveščanje in propagando? 

2. kakšno mnenje imate o glasilu OK ZSMS »Gremo na 
delo«? Pričakujemo odgovor! 

Irena Hunjet 

O delu sveta za vzgojo in izobraževanje v šolskem 
letu 1983/84 

Svet za vzgojo in izobraževanje pri OK ZSMS Ptuj je bil 
izvoljen novembra 1983. Šteje II članov. 

Na žalost je treba takoj na začetku poročila povedati, da 
svet svoje naloge, ki mu je bila zaupana, ni izpeljal v celoti. 
Problem, s katerim se srečujemo, je neaktivnost posamez-
nih članov, ki so bili kadrovani v svet (nai omenim s 
številko: od 11 članov jih kar 8 ni delalo). Po treh neuspelih 
sejah smo se na predsedstvu OK ZSMS dogovorili, da je 
treba v tem letu narediti korenite spremembe pri kadro-
vanju v posamezne organe in vodstva 0 0 ZSMS, kakor 
tudi v svetu za vzgojo in izobraževanje. Ker se tako svet za 
vzgojo in izobraževanje (kljub kritiki neaktivnim članom, 
ki smo jo objavili v Ptujskem tedniku) ni mogel niti enkrat 
sestati, nismo mogli realizirati programa, ki smo ga sprejeli 
na volilno programski konferenci. 

Edino kar mi je uspelo, je bila izpeljava problemske 
konference o usmerjenem izobraževanju v SŠC. ki je bila 7. 
5. 1984, v DO Agis 9. 5. 1984 in v DO EKK 10. 5. 1984, 
katero pa sem na žalost sama organizirala in izpeljala. Kl jub 
moji želji, da bi delo sveta bilo čim bolj pestro in mobilno, 
pa mi to ni uspelo, saj sama ne morem ničesar napraviti. 
Zato predlagam, da se naredi korenita kadrovska spre-
memba v svetu za vzgojo in izobraževanje in da se vodstva 
OO ZSMS. ki so kadrovala svoje mladince v svet, pokliče na 
cxlgovornost. zakaj kadrujejo ljudi le na papirju, nam p a j e 
onemogočeno kvalitetno izvajanje programa, ki si ga zas-
tavimo. 

Tanja Nikolovski-Robinščak 

O aktivnostih sveta za družbeno ekonomske 
odnose 

Iz programa dela sveta in smerpic 
predsedstva OK ZSMS Ptuj je raz-
vidno, da je bilo največ aktivnosti po-
svečenih področju zaposlovanja mla-
dih v naši občini. 

Iz letnih poročil SIS za zaposlovanje 
in analize kadrovskih planov 
organizacij OZD je bilo ugotovljeno, 
d a j e v naši občini največji indeks ne-, 
zaposlenosti v poklicni strukturi in K V 

, poklicev. Analiza strukture osnovnih 
sredstev in posameznih tehnoloških 
linij v gospodarstvu občine Ptuj in 
poročila SIS za zaposlovanje so nas 
privedla do sklepov o možnosti za za-
poslovanje mladih delavcev na ome-
njena delovna mesta. Do natančnejših 
podatkov in konkretnih akcij pa bo 
prišlo po končani analizi'vprašalnikov, 
ki so bili posredovani v vse T O Z D na 
področju občine Ptuj. Namen analize 
je ugotoviti efektivni čas izkoriščenosti 
posameznih delovnih mest in tehno-
loških linij in natdzorganizacijskimiin 
inovativnimi predlogi neefektivni čas 
pretvoriti v efektivnega in s tem po-
večati zaposlenost in doseči ugodne 
ekonomske efekte. 

Analiza in poročilo bosta predvi-

doma končana do konca leta 1984. Na 
področju aktiviranja mladinskih koo-
perantov je bilo opravljenih nekaj 
razgovorov s posameznimi strokovni-
mi službami, vendar zadeva ni zaži-
vela, ker je potrebno v tako akcijo 
vključiti širši krog ljudi in strokovnja-
kov izven in v O Z D ter preveriti vse 
pravne in ekonomske možnosti o 
obstoju takih oblik zaposlovanja. Iz 
analiz izkoriščenosti strojnih kapacitet 
v O Z D občine Ptuj je razvidno, da so 
možnosti velike in da bo potrebno na 
ptidane zahteve s strani predsedstva 
OK ZSMS. ki so bile posredovane 
ostalim DPO in strokovnim službam, 
zahtevati konkretne odgovore in ak-
cijo. zakaj se stvari ne realizirajo. 

O področju samoupravne aktivnosti 
mladih in o možnostih uspešnega in 
aktivnega delovanja v posameznih 
samoupravnih organih (predvsem sa-
moupravni delavski kontroli) načrtuje 
svet okroglo mizo v novembru letos. 

Iz poznavanja ekonomske situacije, 
v kateri se trenutno naša družba nahaja 
je razvidno, da izhaja nešteto nereše-
nih nalog, s katerimi bi se moral svet za 
družbeno ekonomske odnose ukvar-
jati in jih razreševati. 

V praksi pa seveda delo ne poteka 
tako. kot je to v raznih dokumentih in 
idejah predvideno. Kot glavni vzrok 
za dokaj majhne učinke s tega po-
dročja je dosedanje nesistematsko delo 
z mladimi na tem področju. Menimo, 
da se področju vzgoje mladih kadrov 
(naslednikov) v ostalih DPO in njiho-
vih organih posveča premalo pozor-
nosti. Prav tako pogrešamo koordini-
rano delo podobnih organov, ki so 
organizirani v ostalih DPO. Programi 
dela niso usklajeni in vsak svet meni, 
da je njegov program dela v dani si-
tuaciji najnujnejši in najpomembnejš i . 
Predlagamo, da se v bodoče iz kom-
pleksne analize problematike v občini 
Ptuj izberejo najnujnejši primeri po 
posameznih področjih in da se poli-
tična akcija pelje preko vseh podobnih 
organov v DPO občine Ptuj. 

Strokovnost je drugo šibko področje 
sveta. V bodoče bo potrebno posvečati 
več pozornosti kadrovski politiki. 
Problem učinkovitega dela sveta pa 
povečuje tudi določen del pasivnega 
članstva. 

Štefan Čelan 

O delu komisije za splošno ljudsko obrambo 
in družbeno samozaščito 

Komisija za SLO in DS s e j e vključevala v delo DPO v 
občini Ptuj po naprej zastavljenem programu. 

V januar ju je v komisiji prišlo do kadrovske spremembe 
(dosedanji predsednik je odstopil), zato nekatere aktivnosti 
niso potekale tako kot bi morale oziroma bi lahko. V marcu 
smo izvedli evidentiranje žensk prostovoljk za vojaško 
usposabljanje v JLA, ki pa ni bilo uspešno, predvsem zaradi 
teritorialne obrambe. Tega meseca smo pripravih tudi kviz 
TITO-REVOLUCIJA-MIR. k i j e potekal dokaj uspešno. 
Aprila smo se udeležili seminarja v Dobrni. V mesecu 
februarju smo pripravili okroglo mizo na temo Podružb-
Ijanje SLO in DS. Povzetke gradiva smo psolali v vse OO 
ZSMS. na podlagi okrogle mize so bili pogovori z dijaki 

SŠC. Zaključki so bili poslani na problemsko konferenco 
RK ZSMS. Okrogle mize na RK se je udeležil Milisav 
Jankovič, k i j e spregovoril o družbeni samozaščiti, in sicer 
o samoupravni delavski kontroli kot delu družbene samo-
zaščite. Omenil je tudi vaje N N N P in opozoril na po-
manjkljivosti le-teh. Omenil je tudi teritorialno obrambo 
kot obliko nadaljnjega usposabljanja po odsluženju vo-
jaškega roka. Posredovali smo imena nabornikov OO 
ZSMS. V juliju smo hoteli pripraviti usposabljanje izven-
šolske mladine, do česar pa ni prišlo (premalo interesentov, 
počitnice, dopusti). 

Jasmina Preac 

O delu komisije za 
idejnopolitično delo 

Komisija za IPD s i je v prejšnjem letu zastavila dokaj ambiciozen program, 
ki pa ga zaradi objektivnih težav ni realizirala. Komisija se namreč še vedno srečuje 
z izrednimi kadrovskimi težavami. Celotno delo komisije je slonelo na treh 
mladinkah, ki pa zaradi drugih obveznosti niso mogle realizirati program v celoti. 
Tako je komisija za IPD v preteklem šolskem letu pripravila tri javne tribune in 
sicer: 

1-1. Potovanje po severni in južni Ameriki — čajanka v Klubu mladih za 
srednje in osnovne šole 

2. Aktivnosti R K Z S M S — m l a d i n s k e kooperative, mladi v KS. mladi in SLO 
in DS... — okrogla miza s članoma PRK ZSMS Janezom Janšo in Srečom Kirnom 

3. »Politična in ekonomska propaganda« predavanje zdiapozitivi —Milenko 
Licul 

II. Komisija za IPD je organizirala tudi akcijo Kidričeva bralna značka, s 
katero smo med mladimi želeli vzbuditi zanimanje za branje mladinske knjižnice 
KRT. kar pa ni imelo pravega odziva med mladimi. 

III. Veliko bolje je uspelo idejnopoUtično izobraževanje na Z M D A SG 84. 
kjer se je v delo MPŠ vključilo v vseh treh izmenah preko sedemdeset mladih. 

Liljana Ditrih 

Komisija za kmetijstvo 
Mladi v kmetijstvu smo delali po programu, ki smo si ga izdelali v oktobru 

1983. Vključevali smo se v vse akcije, ki so se odvijale na področju kmetijstva. V 
zimskih mesecih smo vodili v aktivih razprave o naših programih, o novi 
organiziranosti in ustanavljanju novih aktivov pri zadružnih enotah. 

V prvem tromesečju tega leta smo organizirali, pripravili in izpeljali kviz 
»Mladi in kmetijstvo« v SŠC, s katerim dobro sodelujemo, saj so dijaki kmetijske 
šole in njihovi predavatelji vedno pripravljeni sodelovati. Tako nas je njihova 
ekipa tudi zastopala na regijskem tekmovanju v Rušah. V aktivih smo vpeljali tudi 
akcijo za čimboljšo realizacijo setvenih planov. V mesecu juliju smo se udeležili 
srečanja mladih zadružnikov Slovenije, tam sodelovali inUekmovali v kmečkih 
igrah in večeru kmečke kuhinje. V začetku avgusta smo pripravili traktorsko 
tekmovanje v Markovcih. nato pa se udeležili regijskega tekmovanja traktoristov 
v Račah. Pri izvedbi teh kvizov in tekmovanj smo imeh težave s pridobitvijo 

simboličnih nagrad, saj se zadrugi temu izmikata, čeprav je to eden dobrih načinov 
za usposabljanje mladih kmetov, da bi znali čimboljše orati in bi bih tudi pridelki 
večji, saj se pri kmečkem delu morata združevati teorija in praksa. Cez leto smo 
imeli tudi razprave o novem pokojninsko invalidskem zakonu. SodelovaU smo pri 
vseh akcijah v krajevnih skupnostih, pomagali pri akcijah v O O ZSMS in drugih 
kmetijskih akcijah. 

Franc Planinšek 

Mladi 
in kultura 

Zopet se je približal čas. ko bodo 
oživele razne kulturne dejavnosti. Ena 
(xl teh je tudi dramska. Oživeli bodo 
txlri po raznih domovih, saj bodo z 
delom pričele dramske skupine. Teh je 
v ptujski občini več, lansko sezono pa 
:sejim je priključila še ena. Ustanovili 
so jo v Skorbi. Posebnost te skupine je 
v tem. da s o j o ustanovili pod okriljem 
OO ZSMS Skorba. V tej skupini so 
lansko sezono delovali sami mladin-
ci. večinoma še srednje.šolci. 

Ideja o ustanovitvi dramske skupine 
se je porodila po dograditvi doma 
vaščanov. Res bi bila škoda, da bi 
takšen dom imel pozimi zaprta vrata in 
bi jih odpirali samo za vaške veselice 
in zabave. Med razloge za ustanovitev 
pa lahko prištevamo tudi to, da smo se 
mladinci v tej sezoni večkrat sestali, se 
pogovorili in zabavali. 

Zdaj pa še nekaj besed o skupini. V 
njej je bilo dvanajst mladincev in 
mladink. Kot neizkušena skupina smo 
imeli v začetku nekaj težav, ki pa smo 
jih s pomočjo režiserja ter režiserke 
hitro prebrodili. Nabrali smo si nekaj 
izkušenj in do premiere je bila večina 
težav že rešenih. Ostala pa še je samo 
ena — trema. Toda tudi ta je po nekaj 
minutah igre minila in predstavo smo 
izpeljali do konca. Naše prvo občin-
stvo so bili učenci OŠ Hajdina. Po tej 
predstavi pa smo še nekajkrat gosto-
vali po okoliških krajih. Igra, ki smo jo 
igrali, je bila kmečka drama z naslo-
vom »Domačija«. Zgodba se je baje 
resnično dogajala nekje v okolici Po-
lenšaka med prvo svetovno vojno. 
Zaradi problemov okrog nasledstva 
domačije umre na fronti mlad fant, ker 
sta ga gospodarici posredno, s tem da 
mu nista izročili domačije, poslali na 
fronto. Seveda so v zgodbi sami še 
razna obrobna dogajanja, prisotna je 
ljubezen, pa tudi sovraštvo. 

Upamo, da se bo dramska skupina 
še povečala in nadaljevala z delom ter 
imela vsaj toliko uspeha kot minulo 
sezono. Kakšen pa je bil uspeh igre, 
najbolje ve občinstvo. 

Silvester Vučak 

Mladi, kje ste? 
v svojem prispevku bi tokrat rada 

opozorila na delavnost oz. nedelavnost 
mladih v osnovnih organizacijah 
mladih. Rada bi opozorila na problem, 
ki se vedno pogosteje pojavlja tako v 
osnovnih kot tudi v občinski konfe-
renci mladih. Mislim, da lahko temu 
rečemo kar — (ne)pripravljenost za 
delo. 

Vedno pogosteje se namreč pona-
vlja, da predsedstvo skliče sestanek, na 
katerem bi se morali pogovoriti o ne-
katerih pomembnih, pa tudi malo 
manj pomembnih stvareh, pa se vabilu 
odzove le nekaj članov prav vseeno ali 
je to kakšen aktiv, ali krajevna 
organizacija, pa tudi občinska 
organizacija mislim da ni izjema, vsaj 
tak^o lahko sklepamo po zadnjem ses-
tanku COP — a). Ali spet drugi primer, 
ko se ta ista peščica mladih odloči, da 
pripravi kakšno delovno akcijo. Ko 
namreč napoči trenutek, ko je treba 
začeti z delom, lahko tistih nekaj pri-
sotnih ugotovi, da se jih je zopet pre-
malo zbralo, da bi lahko opravili to ah 
ono načrtovano delo. 

In po nekaj takih neuspehih se tudi 
tista peščica mladih, pripravljenih za 
delo, začne spraševati, ali ne bi bilo 
bolje vsega skupaj pustiti, ko pa delajo 
sami. 

Toda mislim, da v takih trenutkih 
vedno zmaga razum in se mladi le 
odločijo vztrajati dalje . . . 

In kaj bi lahko rekli v bran vsem 
tistim mladim, ki jih še blizu ni, pa 
vsem tistim, ki so pred časom pri 
mladini delali, pa so sedaj s svojim 
delom prenehali z izgovorom, češ, »mi 
smo svoje delo pri mladini že opravili«. 

Morda bi j im lahko rekli le tole: 
»Mladi ljudje, ali res veijamete, da ste 
s tem. ko ste nekajkrat obiskali mla-
dinske sestanke jih nekaj celo vodili, 
ali se udeležili kakšne delovne akcije, 
opravili vse dolžnosti pri mladini? 
Kajti, če mislite tako, je morda naj-
bolje, če iz predala potegnete drobno 
knjižico, ki smo jo dobili ob vstopu v 
mladinske vrste in si v njej preberete 
Titove besede, namenjene mladim«. 

Kdo ve, morda bo pomagalo in se 
nas bo na naslednjih delovnih akcijah, 
sestankih ipd. zbralo večje število . . . 

Majda Erlač 
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Poletni dan - dan v MDB 
Kot vsi učenci, sem tudi jaz težko pričakovala kon-

ca šolskega leta in prvi počitniški dan, ki pa sem ga 
preživela popolnoma drugače kot moii sošolci. 

V soboto sem se namreč odpeljala s svojimi 
novimi prijatelji in prijateljicami v Trebče, natančne-
je v brigadirsko naselje v Bistrico ob Sotli. Minili sta 
sobota in nedelja in že je bil tu prvi dan na trasi. 

Spala sem s šestindvajsetimi dekleti v učilnici stare 
šole, ki jo je nekoč obiskoval mali Joža — tovariš 
Tito. Bližala se je peta ura, čas za vstajanje. Pa 
nikar ne mislite, da so me morali metati iz postelje, 
kajti zbudila sem se prva v sobi. Pogledala sem skozi 
okno nad mojo glavo v lepo poletno ju t ro na zelene 
bizeljske hribe, ki so bili oviti v ju t ran jo meglo. 

Kmalu so se prebudila tudi druga dekleta, in neumite 
ter skuštranih las smo tekle k jutranji telovadbi. De-
set počepov in dva kroga, ki smo ju pretekli okrog 
igrišča, je bila kar dobra osvežitev za peto uro 
z ju t ra j . Sledilo je umivanje in pospravljanje, nato pa 
zbor za dviganje zastave in zajtrk. Začudeno sem 
opazovala obraze svojih bodočih prijateljev in 
prijateljic. Na desni so stali brigadirji iz Tacna, 
bodoči miličniki. 

Zajtrkovali smo v novi šoli Marije Broz, nato pa se 
postavili v zbor za odhod na traso. S pozdravom smo 
zapustili nasdfje in z avtobusom smo se odpeljali po 
bizeljskih hribih. 

Direktor delovne organizacije Slovin nam je razde-
lil orodje in pridno smo začeli kopati dolgi jarek. De-
lali smo vsak po svojih močeh in si med seboj poma-
gali. Večina nas je bila prvič v brigadi in takega 
težkega dela nismo bili navajeni, zato smo se v nase-
lje vrnili na smrt utrujeni. Bili smo strašno umazani, 
roke pa smo imeli prilepljene z obliži. Bila sem 
ponosna, da nisem dobila žuljev, saj moje roke le 
niso bile povsem utrjene. 

Umili smo se ter poobedovali in šele takrat se je 
pričelo pravo brigadirsko življenje. Dogodki v nase-
lju so ,,prekrili*' vse tisto hudo, kar smo doživljali na 
trasi. 

Vpisali smo se v razne krožke, ki smo jih obisko-
vali naslednje dni. Prali smo umazano perilo in copa-
te, zraven pa neprestano jedli napolitanke. Ravno, ko 

sem hotela pisati domov, sem morala na prvo preda-
vanje. 

Ob sedmih smo se spet postavili v zbor ter spuščali 
zastavo in peli himno. Zapeli smo jo lepo, čisto 
drugače kot z ju t ra j , kajti tisto kar smo peli z jutra j , je 
bilo podobno zaspanemu mijavkanju. 

Glavni traser nas je obvestil o rezultatih z delovi-
šča, dežurni komandant pa nam je prebral program 
dela za naslednji dan. Po večerji smo zakurili ogenj, 
posedli okrog njega in prepevali. Ko je kitaristu 
Zokiju in spremljevalcu Combotu zmanjkalo pesmi, 
smo v jedilnici namestili reflektorje in zatemnili ok-
na. Pospravili smo mize in stole, se malo preoblekli 
in ,,odšli v disco." 

Ker je bila ura že pol enajst, smo po zvočniku 
zaslišali pesem Only you, ki smo jo poslušali vsak 
večer za lahko noč. 

Končno smo odšle v posteljo. V sobo je prišel 
komandantov namestnik Vojko, se malce pošalil z 
nami, nato pa ugasil luč. Počakale smo nekaj minut, 
da je odšel, nato pa spet prižgale. Tekale smo ena k 
drugi, na stranišče, jedli smo sardine, napolitanke in 
piškote. 

Obrnila sem se na desno stran k Majdi , ker sva si 
imeli veliko povedati. Ko je postala zaspana, sem se 
obrnila na levo k oknici in ko je zaspala še ta, sem si 
obula copate in odšla k novi prijateljici Mihaeli, ki je 
imela posteljo v kotu. 

Pozno ponoči so prišli v sobo fant je , ki so nas po 
licih nesramno namazali z zobno pasto ali mastjo za 
opeklin(;jn z ju t ra j je bila marsikatera nič kaj prijetno 
presenečena. 

Tako se je končal moj prvi delovni dan v brigadi. 
Zame je bil ta dan nekaj čisto posebnega, saj sem pr-
vič v življenju delala s krampom, lopate pa ,,sem se 
drža la" celih šest ur. 

Morda se čudite mojemu dolgemu pripovedova-
nju, toda poskušala sem vam čimbolj podrobno 
opisati brigadirsko življenje. 

V brigadi sem bila tri tedne, ki so prehitro minili in 
ni mi žal, kajti odločila sem se, da grem drugo leto 
ponovno. 

Ta spis zaključujem z željo, da se nam pridruži še 
kdo izmed vas. Videli boste, da tudi vam ne bo žal. 

Marinka Feguš, 8 /a , OS Markovci 

iz Hildena, Wuppertala , Dils-
seldorfa in drugih krajev na veliko 
,,Slovensko vinsko trgatev" v 
soboto, 20. oktobra 1984 od 19. 
do 1. ure v Wuppertal-Elberfeld-
Mitte in sicer v ,,Gaststatte Frei-
bad Mirke" , In der Mirke 1. 
Dvorane ne bo težko najt i . Za 
veselo razpoloženje bo igral Kvin-
tet Oto Lesjak, vmes pa bo nasto-
pala folklorna skupina Ljubl jana 
iz Essena. Na voljo bosta dobra 
jedača in pijača, pa tudi parkirni 
prostor bo dovolj velik. 

Člani ansambla: Franc Čepe — 
trobenta, Oto Lesjak, po domače 
Kaštrilnov Oto — klarinet, Manf-
red Matzken-Lipovšek harmoni-
ka, Drago Črnogaj kitara in Zlat-
ko Puh — bas, pozdravljajo vse 
rojake, posebej pa še Haložane in 
Zagorce. V tej zasedbi deluje 
ansambel šele leto dni in z uspe-
hom nastopa v Nemčiji, Belgiji, 
Holandij i , pa tudi domačim iz 
ptujske okolice se ansambel rad 
odzove s poskočnimi vižami. 

Kvintet Oto Lesjak 
prisrčno vabi vse 

rojake 

Kvintet Oto Lesjak 

Gasilsko tekmovanje v Prizrenu 
Ko sem nekega dne postal gasilec, sem bil zelo ve-

sel. Vedel sem, da stopam v organizacijo, ki ima svo-
je geslo: , ,To pomeni, da smo mi gasilci pripravljeni 
pomagati vsakemu, ki je pomofei potreben. 

Redno sem hodil na gasilske vaje. Ko sem zvedel, 
da gremo na državno tekmovanje, mojemu veselju ni 
bilo konca. Prišel' je dan, ko smo se z vlakom od-
peljali v zelo odal jeno mesto Prizren. Vožnja je bila 
zelo naporna. Vozili smo se ves dan, vso noč. Videl 
sem tudi naše glavno mesto Beograd. 

Ko smo prišli v Prizren, sem bil zelo presenečen, saj 
mesto ni tako, kot sem si ga predstavljal. Drugi dan 

se je začelo zares. Na startu smo bili zelo nervozni. 
Hoteli smo doseči čim boljše mesto in častno 
zastopati republiko Slovenijo. V celoti nam je uspelo. 
Dosegli smo drugo mesto v Jugoslaviji. Uspeha smo 
bili zelo vseseli posebej pa tov. Franci, ki ima največ 
zaslug. 

Prišel je čas odhoda, saj smo si zaželeli ponovno 
srečanje s svojimi starši. V Mariboru nas je pričakal 
gasilski kombi, ki nas je odpeljal v domačo vas. 
Gorišnico. 

Damir Kokot, 3 /a , Gorišnica 

PISMO PRIJATELJU OB ZAČETKU ŠOLSKEGA LETA 
Slišal sem, da se ti je zdravje poslabšalo, od kar se 

je začela šola. Meni se je tudi, sedaj že polagoma 
okrevam. Začetek smo namreč še kar zadovoljivo 
prebili, ne vem pa, kako bo. Bolj slabo se nam piše, 
saj veš, da osmi razred ni od muh. 

Prvo ofenizivo smo prestali še kar dobro. Na 
zahodni fronti imamo nekaj težav s Pitagorovim izre-
kom, boji še t ra ja jo . Vzhodni napadi so težki, v pe-
tek pa nas čakajo še težji, saj bo nasprotnikov kemij-
ski uvod uporabil še staro, a vendar učinkovito 
orožje, testni strup. Upam, da ne bomo utrpeli 
prevelikih izgub. Na južni fronti je vse mirno, če nas 
le ne bo kakšen eospod Testič s svojo prešerno enoto 

presenetil, saj veš, da je na južni fronti vsako prese-
nečenje možno. Na severnem delu moramo paziti, da 
ne zaidemo kam izven območja zemljevida, kar ni 
preveč priporočljivo, dokler ne bodo nasprotnikovi 
živci počili in začeli ogorčen boj za izrabljanje klepe-
talnih strojev, ki jih imamo že vrsto let vklopljene in 
se vrsto let čudimo, da še brezhibno delujejo in da še 
niso pregoreli. 

Kot vidiš, je stanje na našem bojišču še kar zado-
voljivo. V pričakovanju novic s tvojega bojišča te 
prisrčno pozdravljam 

Tvoj Mat jaž 

O delu občinskega centra klubov OZN 
V prvi polovici šolskega leta center ni deloval zaradi neaktivnosti članov. V 

februarju smo se sestali, dogovorili in izvedli naslednje akcije: 

— ker nas je bilo malo, smo evidentirali nove člane iz osnovnih in srednjih šol 
— javno tribuno o narodnoosvobodilnih gibanjih, p redva jan je bil tudi film 
— javno tribuno o ekoloških problemih 
— razgovor na temo o razorožitvi 
— poskušali smo tudi organizirati družboslovni krožek na Z M D A Slovenske 

gorice, vendar ga zaradi nezainteresiranosti brigadirjev nismo 
— izvedli smo občinsko kolo republiškega kviza tekmovanja na temo Temeljni 

podatki o OZN ter Neuvrščeni in neuvrščenost. Naši ekipi iz SDS in 0 § franc 
Osojnik sta dosegli tretje mesto na republiškem tekmovanju 

— 4 člani in 1 mentor kluba OZN so sodelovali na poletni politični šoli, ki jo 
organizira republiški center klubov OZN. 

Anita Peklar 

Zgodilo seje.. . 
— i. septembra smo zaključili 

brigadirsko poletje 84. saj so bili tega 
dne zaključki zveznih MDA (republi-
ške so se končale nekaj dni prej) 

— zaključni seminar vodstev mla-
dinskih delovnih akcij v Sloveniji je 
potekal od 5. do 7. septembra v 
Mariboru 

— MPPS (mladinska poletna poli-
tična .šola) je tudi letos bila v Manbo-
ru in sicer v prostorih Pedrgoške 
akademije. Na delovnem srečanju 
mladih iz vse Slovenije, k i je trajalo od 
6. do 9. septembra. je sodelovalo okoli 
4(X) mladincev in mladink. 

I Hunjet 

Počitnice so imele svojo sončno 
in senčno plat 

S poletjem so se za nas učence začele dvomesečne poletne počitnice. 
Vsak je bil počninic in poletja vesel. Ob poti domov je vsak premišljeval, 
kako bo preživel počitnice. Vedeli smo, da bodo počitnice hitro minile in 
imele svojo sončno in senčno plat. 

Sončne počitnice so se zame začele že takoj na začetku. Bil sem v 
hribih, ki obda ja jo dolino Trente. Taboril sem skupaj z učenci iz Slovenske 
Bistrice. Na taboru nas je bilo okoli 100. Tabor smo imeli v vasi Soča. 
Prebivali smo v tamkajšni osnovni šli. Spali smo v spalnih vrečah na tleh. 
Sola ni bila dovolj velika za vse. Nekaj učencev je moralo spati v šotorih. 
Vsako.jutro in zvečer smose hodili umivat v Sočo, ki je bila nenavadno 
mrzla, a tako čista, da si se lahko v njej odžejal. Naš delovni dan se je zafel 
z jutraj z vstajanjem ob 6. uri. Sledilo je umivanje v ledeno mrzli Soči, nato 
je sledil zaj trk. Po končanem zajtrku smo se odpravUi na ture, ki so bile 
zelo dolge. Hodili smo do 7 ur in še dlje. Kosilo je bilo na vrsti po prihodu s 
ture. Nato smo imeli počitek do večerje. P o večerji je bil družabni pro-
gram, ki so ga pripravili učenci. Vsi smo bili razdeljeni v 7 skupin. Vsak ve-
čer je ena skupina pripravila družabni večer. Ista skupina je bila določena 
za dežurstvo. Skrbela je za čistočo tabora in pomagala v kuhinji. Za 
družabnim večerom je sledilo spanje. Ves čas tabor jenja sem bil samo na 
dveh turah. Po drugi turi sem dobil žulje in nisem mogel hoditi še na druge 
ture. Teh sedem dni mi je hitro minilo. 

Drugi del počnitnic sem preživel doma. Te so bile manj prijetne. 
Doma sem veliko pomagal staršem in sosedom. Gradili smo gospodarsko 
poslopje, pomagal sem pri gradnji . Gradnja je bila zelo naporna in draga, 
ker je objekt zelo velik. Delal sem tudi na njivi. Okopaval sem krmilno pe-
so in kroruzo. Pri žetvi pšenice sem dvigoval vreče. Pri stari mami sem sušil 
krmo. Bil je velik kup. Pomagal sem jo metati v puhalnik. Pri tem delu 
sem imel nesrečo. Vile sem si zapičil v nogo. Iskati sem moral zdravniško 
pomoč in 4 dni ležati, kar se mi je celo prileglo. Nekajkrat sem bil v topli-
cah in praznoval svoj trinajsti rojstni dan. 

Moji na jbol j žalostni dnevi so bili takrat , ko sem moral okopavati 
peso in koruzo in obirati ribez. Najbol j sončni dnevi so bili zame takrat, ko 
sem bil na taboru in ko sem praznoval svoj trinajsti rojstni dan. Zal mi je 
za njimi. Zda j hodim ponovno v šolo in pozabiti bom moral na počitnice. 

Gregor Petrovič, 
7 /b , OS Dr. Franja Zgeča, 

Dornava 

NAŠE TABORJENJE 

Tudi letos kot vsako leto do zdaj 
taborniki organiziramo v Kaštel 
Starem tabor jenje . Tega se vsi 
taborniki zelo veselimo, saj vemo, 
da je na tabor jenju prijetno. Da bi 
pa tako mislili tudi tisti, ki niso bili 
n a ' tabor jenju , se potrudijo 
taborniki, ki so že bili. Vsi bi želeli 
slišati, kako je bilo, tako da se 
dogodki s tabor jenja pripoveduje-
jo povsod. 

To leto .sem se tudi jaz odločila 
da bi šla na taborjenje . V četrtek 
smo šli ob pol petih od doma in v 
Kaštel Stari smo prišli v petek zju-
traj . Vreme je že zjutraj obetalo, 
da bo lep dan. Se isti dan smo se 
kopali. Zvečer smo se veselili 
odhoda v mesto, drugi pa v hotel 
Palače, kjer je bila vsako večer 
glasba. Izhod v mesto smo imeli 
do 22. ure. Drugo jutro smo se s 
težavo vstali, saj smo vedeli, da 
nas čaka telovadba. A tudi te mu-
ke smo prestali. Potem smo se 
kopali, kar smo komaj dočakali. 

V torek smo bili v Trogiru, kjer 
smo se prijetno imeli. Naslednji 
dan smo šli v Split. Tam smo si 
ogledali Dioklecianovo palačo in 
še druge znamenitosti. Danes je 
četrtek. Bili smo na otoku Čiovo, 
kjer smo se kopali. Vsi smo že da-
nes žalostni, ker čez dva dni 
odha jamo domov. 

Na tabor jenju nam je bilo zelo 
lepo, tako da mislim, da nas bo 
večina šla tudi drugo leto, pa še 
dosti drugih. 

Sandra JURLETA — Zuža 
Četa Franc Osojnik P tu j 

IZLET V SPLIT 

Zbudili smo se približno ob 7.30. 
Nato smo se oblekli v kroje in se 
pripravili na zbor. Ko smo to 
oprav i l i , smo z a j t r k o v a l i . 

Približno ob 9.25 smo odšli na 
enega od pomolov v pristanišču. 
Hitro smo odpluli. Vozili smo se z 
ladjo. Vožnja je trajala približno 
eno uro. Ko smo prišli v Split, smo 
si ogledali Dioklecianove kleti. 
Nato smo odšli v cerkev Sv. Petra. 

Od tam smo šli na tržnico. Tam 
smo lahko nakupovali kolikor nam 
je srce poželelo. Ko smo odhajali , 
sem poskušal srečo z lotom. Na 
žalost je nisem imel. Nato smo od-
šli na ladjo. Z nami sta bila tudi 
dva Nizozemca. Pogovarjali in 
sporazumevali smo se v angleškem 
jeziku. Nato smo odšli domov. 

Tako smo se poslovili od Splita. 
Upam da bomo še naprej tako 
dobro in aktivno delali. 

Blaž BRODNJAK 
Četa Franc Osojnik P tu j 

V E S E L E IN Ž A L O S T N E 
POČITNICE 

Po končanem učnem šolskem le-
tu so se začele vesele in žalostne 
počitnice. Počitnice je vsak preži-
vel pač po svoje. Nekateri bolj 
pestro, nekateri pa bolj žalostno, 
kajti niso se dovolj učili čez šolsko 
leto. 

Počitnice sem preživela večji del 
doma in pri starih starših v Mihov-
cah. Prvi teden počitnic sem jo že 
mahnila v Mihovce, kjer sem 
ostala ves teden. Ta teden je hitro 
minil in tudi jaz sem se tako hitro 
polen i la in dob i l a obču tek 
sproščenosti in popolne svobode. 

Tako se mi z ju t ra j ni dalo niti 
umivati, česati in česa vsega še ne. 

Tako je prišla po tednu dm pome 
mamica. Sla sem po krtačo in 
začela javkad in piskati, da me bo-
li glava, ko se češem. Ves čas ji 
zatr jujem: , ,Da veš, jutri si dam 
lase porezat i ," in še več. Mamica 
pa, ki je že dobro vedela za mojo 
namero, me je nadrla: „ D a veš, če 
mi pa to storiš, boš pa še videla!" 

Poslušam jo in si mislim: , ,Je že 
znova vse izgubljeno." Tako sem 
ji javkala in piskala Se ves teden, 
dokler le ni rekla: , ,Bomo še vide-
li, kaj bo rekel oče!" Mamica je 
mislila, da mi oče ne bo dovolil, 
saj sem že večkrat rekla. Komaj je 
stopil, sem ga že napadla: „Mami-
ca je rekla, če boš ti dovolil, si bom 
lahko porezala lase" . To sem mu 
povedala v eni sapi. Oče se je dal 
prepričati in mi dovolil. Ko pride 
domov mamica, je bil pravi diren-. 
daj . 

Mamici ni hotelo v glavo, da mi 
je oče dovolil. Zmerjala m« je: 
, ,Saj me boš še ob živce spravila!" 
Jaz pa seveda svojo naprej: , ,Saj si 
rekla, če bo oče za to, l ahko!" Se 
teden je jokanja in s tokanja, da 
sem najnesrečnejši človek na svetu 
v dolgih laseh. Končno se je 
mamica vdala. Določili smo dan, 
ko se bo uresničila moja največja 
želja. Vsa sem bila napeta in čaka-
la, ter se tudi bala trenutka, kc bo 
mamica rekla, da si je premislila. 
V sanjah in mislih sem jo že videla 
in slišala. Vendar se na moje veli-
ko zadovoljstvo to ni zgodilo. V 
četrtek, 5. julija sva se odpravili k 
frizerju. Bila sem zaskrbljena vse 
do tedaj, ko je frizerka držala šop 
las v rokah. Kasneje mi je lase še 
oblikovala. Mamici pa sem s tem 
zatrjevala, da sem najsrečnejša na 
svetu. 

Tako so počitnice kl jub dolgča-
su hitro minile in šolski zvonec je 
že odigral svojo stalno melodijo. 

Suzana Zunko, 7. b. 
OS Cirkovce 

IZLET NA OTOK ČIOVO 
V četrtek smo se odpravili na iz. 

let. Sli smo na otok č iovo . Na izlet 
smo se peljali z ladjo. Na ladji smo 
se zabavali in si peli. 

Ko je ladja na otoku Čiovu 
pristala smo izstopih. Do zaliva 
smo Sli peš. Tam smo se vsi najprej 
šli kopat. Voda je bila topla. V 
zalivu so bili morski ježki. Nekateri 
so našli tudi morske zvezde. Ko 
smo se nakopali smo Sli na sla-
doled. Nato smo se zopet-kopali. 
Po kopanju smo malicali. Po ma-
lici smo se šli zopet kopat. Ob 17. 
uri smo se odpravili nazaj . V 
pristanišču smo vstopili na ladjo. 
Na ladji smo skoraj vsi zaspali. Ko 
smo prišli do pristanišča v Kaštel 
Stari, smo izstopili. Vrnili smo se v 
tabor. 

Izlet na otok č i o v o je bil zelo lep 
in zabaven. 

ILEC Natalija in Mina 
Vod Zelene jegulje 

č e t a Franc Osojnik Ptuj 

VEČERNI IZHODI NA TABOR. 
JENJU 

Večer je! Vsi nestrpno čakamo 
odločitev tovariSice Erike, ki nam 
bo povedala, koliko časa smo 
lahko v mestu. 

Ko nam tovariSica Erika pove 
svojo odločitev, ki je za nas ,,sko-
r a j " vedno razveseljiva, odhitimo k 
večerji in nato v šotore, kjer si 
oblečemo svoje najl jubše obleke, ki 
jih imamo v kovčku ali nahrbtniku. 
Vsi lepo oblečeni se razdelimo v 
skupine in se odpravimo v mesto. 
Najrajši zavijemo v hotel Palače, 
kjer se sprostimo ob lepi glasbi, ki 
nam jo nudi ansambel Top expres. 
Ker smo redni gostje, nam 
natakarj i hitro prinesejo našo 
najl jubšo pijačo cola-colo. 

Drugi pa med tem časom zavijejo 
v mesto, kjer si ogledujejo izložbe z 
oblačili in drugimi stvarmi, ki so 
jim všeč. Nekateri zavijejo v 
slaščičarno in si kupi jo sladoled 
prelit s čokolado. 

Ko pogledamo na uro, vidimo, 
da nas čas preganja in da se 
moramo vrniti v tabor . 

Preden zaspimo, Se radi malo 
poklepetamo. 

Dijana in Polona 
Četa Franc Osojnik Ptuj 

O ŠOLI V NARAVI SO POVE-
DALI UČENCI 4. RAZREDA 
OSNOVNE ŠOLE OLGA MEG-
LIČ 

V šolo v naravi smo odšli v pone-
deljek z ju t ra j . 

Saša 
Všeč mi je ju t ran ja telovadba, 

pouk na prostem in seveda kopa-
nje. 

Nataša 
Plavam v prvi skupini, kjer so 

sami dobri plavalci. 
Dušan 

Na Debeli Rtič smo prišli zelo 
utrujeni. Imamo lepo vreme, le 
voda je premrzla. Ni mi všeč, ker 
so me sošolci ponoči namazali s 
kalodontom. 

Sabina 
Nemogoča je bila vožnja z av-

tobusom. Celo pot od Kopra do 
Debelega rtiča sem moral stad na 
eni nogi, takšna je bila gneča. Bil 
sem ves prepoten. Všeč mi je 
okolica, ki nas obkroža. Dani 

V torek smo bili zelo razgrajaški. 
Ze pred spanjem smo se dogovori-
li, da se bomo mazali z zobno pa-
sto. Namazala sem Sašo in Natašo. 
O tem, kako smo se zjutraj 
pomenili s tovarišico pa bom raje 
molčala. 

Katja 
V ponedeljek smo bili pri večerji 

preglasni, zato smo morali že ob 
osmih v posteljo. V spalnicah smo 
s klepetom nadaljevali. Dežurni 
tovarišici sta nam ocenili discipli-
no ena. 

Zelo všeč mi je pouk, saj se ne 
učimo v učilnicah, ampak gremo v 
naravo. 

Klas 
Na mor ju sem prvič. Res je sla-

no. Upam, da bom splavala. 
Valerija 

NOČNO DEŽURANJE 

Naloga dežurnega je, da skrbno 
straži zastavo. 

Nočno dežuranje sva otvorila s 
SOSIJEM. Najpre j nama je ta-
borovodja razloŠI vse, kar 
moramo početi med dežuranjem. 
Eden mora vedno ostati pri zastavi, 
drugi pa gre na pbhode in miri 
tabornike.' Midva nisva imela dosti 
dela. Le enkrat so nama poskušali 
ukrasti zastavo, vendar se jim ta 
namera ni posrečila. 

Drugič sva 'dežurala od enih do 
dveh. Komaj sva se prebudila. Tudi 
tokrat nisva imela posebnih težav, 
ker so še bedeli tovariši. 

Jure BOJNEC 
Vod Hobotnic 

Četa Franc Osojnik P tu j 
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KARATE 

Trije 
z bronastimi 
medaljami 

Dvanjstčlanska reprezemanca 
Jugoslavije se je udeležila evrop-
skega prvenstva, ki je bilo v Grad-
cu, v fuU in semi kontakt športu v 
soboto, 22. septembra in na kate-
rem je sodelovalo kar 14 držav. 

Udeleženci iz Ptuja in Ormoža so 
bili trije, vsi pa so osvojili odlična 
tretja mesta ter si tako prislužili 
bronasta odličja. Največji uspeh je 
brez dvoma dosegel Saša Stojano-
vič, ki je v fuU kontakt športu v 
kategoriji do 63,5 kg osvojil zlato 
odličje in tako postal prvak Evro-
pe, medtem ko so Zadravec iz Or-
moža, Golob in Sitar iz Ptuja, za-
dnji sicer nastopa za Novi Zagreb, 
osvojili bronasta odličja. 

Pa si poglejmo nekaj podrobno-
sti. Črt Zadravec iz Ormoža je v 
četrt finalu dobil boj brez borbe, 
ker njegovega nasprotnika iz Nizo-
zemske ni bilo v ring. V polfmalu 
je s tekmovalcem Michaelom Duh-
som iz Avstrije s predajo boj izgu-
bil v drugi rundi ter tako osvojil 
tretje mesto in medaljo. Brez dvo-, 
ma je to izreden uspeh mladega 
tekmovalca iz Ormoža (17 let), ki 
mu je to prva res zaslufcna meda-
lja. 

Vladimir Sitar je v četrtfmalu 
dobil boj brez borbe, ker prav ta-
ko ni bilo v ring nasprotnika iz Ni-
zozemske. V polfinalu je tesno — 
po točkah izgubil v nasprotnikom 
iz ZR Nemčije ter tako osvojil 
tretie mesto in bronasto odličje. 

Martin Golob je v polfinalu s 
svojim nasprotnikom iz ZR Nem-
čije v semi kontaktu MUllerjem 
izgubil. Tu velja zapisati, da se je 
po začetnem in enakovrednem bo-
ju pokazala neizkušenost Goloba, 
kar je njegov nasprotnik znal izko-
ristiti. Tudi on je tako osvojil bro-
nasto odličje. 

Brez dvoma velja vsem našim 
tekmovalcem iz Ormoža in Ptuja 
res iskreno čestitati za dosežene 
uspehe na tem prvenstvu, saj so se 
vsi trije vrnili z medaljami. 

hranjo Hovnik 

Partizan (SG) - Aluminij 1:2 (0:2) 
Stadion Partizana v Slovenj 

Gradcu, gledalcev 100, sodniki 
Vili Krajnc iz Gornjega grada. 

Aluminij: Klajnšek, Zupanič, 
Muratovič, Panikvar, Jauševec, 
Radolič, Steine, Koren, Nikolič, 
Letonja (Selinšek), Žitnik (Simič). 

Po zelo težkem igrišču so no-
gometaši Aluminija začeli sreča-
nje z domačini zelo previdno. 
Preprečevali so napade domačih 
že na polovici igrišča, nato pa j ih 
poskušali z hitrimi kombinacija-
mi presenetiti. Kaj kmalu bi lahlco 
Koren že v tretji minuti zadel 
mrežo domačih, toda stativa je 
zadržala strel. V sredini prvega 
polčasa je Žitnik po dobri akciji 
celotnega napada zadel domačo 
mrežo. Dve minuti pred koncem 
pa še enkrat. 

V drugem polčasu so nogome-
taši Aluminija zopet igrali zelo 
zrelo in niso dovolili domačinom, 
da bi se razigrali. Domačini so 
rezultat zmanjšali deset minut 
pred koncem iz prostega strela. To 
p a j e bilo tudi vse, kar so prikazali. 
V kolikor bodo igralci Aluminija 
ponovili solidno igro, se lahko 

NOGOMET 
nadejajo vsaj polovičnega uspeha 
v ptujskem derbiju. 

PARTIZAN (SG) -
ALUMINIJ1:0 

v predtekmi so mladinci Alu-
minija po veliko boljši igri doži-
veli prvi poraz v tem prvenstvu. 
Zadetek so prejeli v zadnjih tre-
nutkih srečanja. 

ALUMINIJ-STEKLAR 
7:2 

Kadeti Aluminija so zasluženo 
premagali svoje nasprotnike iz 
Rogaške Slatine. Prikazali so 
najboljšo igro v tem prvenstvu. 

ALUMINIJ-
OPLOTNICA4:3 

Pionitji Aluminija so v zelo le-
pem srečanju premagali svoje 
nasprotnike iz Oplotnice. Ome-

niti gre zelo nešportno obnašanje 
mladih gostujočih igralcev. 

Danilo Klajnšek 

PROLETAREC-DRAVA 
2:1 (1:0) 

Nogometaši Drave so v neko-
liko oKmjeni postavi gostovali v 
Zagoiju in tesno izgubili. Doma-
čini so povedli v 26. minuti, ize-
načil pa je Glažar in sicer v 8. 
minuti drugega dela. Zmagoviti 
zadetek so domačini dosegli 13 
minut pred koncem. 

V nedeljo ligaških srečanj ne 
bo. Odigrano bo le zaostalo sre-
čanje Elkroj—Drava. V nasled-
njem kolu pa bo v Ptuju tradicio-
nalni derbi Drava—Aluminij. Po 
petih kolih se je Aluminij pri-
ključil vodilnim Pekram in Dra-
vinji, Drava p a j e z dvema točka-
ma zadnja. 

Drava: Majcenovič, Ramšak, 
ŠketjanCj^^Kralj, Kodrič, Kmetec, 
Glažar, Čeh, Rimele, Hvaleč in 
Emeršič. 

l .k . 

Program šolskih tekmovanj 
Komisija za šolski šport pri Zvezi telesnokulturnih organizacij Ptuj je 

že pripravila koledar vseh tekmovanj v šolskem letu 1984/85 za osnovne in 
srednje šole, hkrati pa potrdila končni vrstni red v razvrstitvi Sol za minulo 
sezono. V pionirski kategoriji je imela največ uspeha OS Tone Znidarič, 
med srednješolci pa Srednja družboslovna šola. 

Prvo tekmovanje v novem šolskem letu pa bo jesensko občinsko 
prvenstvo v krosu za vse starostne kategorije, ki ga bodo v sredo, 10. 
oktobra v Ptujskih toplicah izvedli člani AK Ptuj in ZTKO. Prijave ekip in 
posameznikov sprejema ZTKO do 3. oktobra. 

L k. 

Delni uspehi v rokometu 
Člani RK Ormož so se v tretjem kolu v Ribnici pomerili z domačim In-

lesom in izgubili s 24:30. Najboljši strelec je bil Polak z 8 zadetki. V soboto 
zvečer se bodo Ormožani na svojem igrišču pomerili z Minervo iz Griž. Sre-
čanje se bo začelo ob 19. uri. 

Člani Drave in Velike Nedelje so si v zanimivem in razburljivem sreča-
nju v Ptuju razdelili točki, rezultat je bil 15:15, čeprav so gostje vodili večji 
del tekme, ob koncu pa imeli veliko očitkov na račun sodnikov iz Murske 
Sobote (Kroga). Najbialjši strelec srečanja je bil Majcen z devetimi zadetki, 
izkazal pa se je (v drugem polčasu) domači vratar Koštomaj. Članice Drave 
so v slabi predstavi z 12:9 premagale Lisco iz Sevnice. Po tri gole sta dali 
Radanovi6eva in Majcenovičeva. Mladinke Drave so z 22:10 premagale Ra-
če, mladinci Velike Nedelje pa s 23:22 v Ptuju domačo Dravo. 

L k. 

Polovičen izkupiček 
Petovie 

V soboto in nedeljo so članice NTK Petovie igrale dve tekmi 
drugega kola medrepubliške namiznoteniške lige. 

Našice-Petovia 5:4 
V tej tekmi sta bili uspešni Kampuševa in Džankičeva s po dvema 

zmagama. Žal igralkam Petovie ni uspelo proti razigranim Našic dobiti 
še eno igro, ki j im je manjkala za zmago. 

Rezultati: Kampuš—Podmanicki 2:1 (21:19, 19:21, 21:17), Džan-
k ič -Kovačevič V. 2:0 (21:13, 21:12), Novak—Kovačevič J. 0:2 (9:21, 
10:21), Džankič—Podmanicki 2:0 (21:17, 21:16), Kampuš—Kovačevič 
0:2 (10:21, 11.21), Novak—Kovačevič V. 1:2 (15:21, 21:15, 16:2.1), 
Džankič—Kovačevič J. 0:2 (12:21, 10:21), Novak—Podmanicki 1:2 
(9:21), 21:16), Kampuš—Kovačevič V. 2:0 (21:18, 21:18). 

PETOVIA—METALAC OLT (Osijek) 6 3 
Igralke Petovie so v nedeljo zaigrale mnogo bolje in premagale 

Metalac OLT iz Osijeka. Najuspešnejša je bila Kampuševa, k i j e v vseh 
treh igrah zmagala. Džankičeva je zmagala dvakrat, enkrat pa Siničeva. 

Rezultati: Kampuš—lUč 2:1 (14:21, 2i:17, 21:15), Džankič—Gr-
kovič 2:1 (21:13, 19:21. 21:17). S in i c -Fe lge r 0:2 (14:21, 9:21), Džankič 
- llič 2:0 (21:18, zl:iO), Kampuš—Felger 2:0 (21:13, 21:19), Si-
nic—Grkovic 2:0 (21:18, 21:18),"Džankič—Felger 1:2 (21:16, 19:21, 
19:21), Sinic—llič 0:2 (15:21, 13:21), Kampuš—Grkovič 2:1 (16:21, 
22:20,21:19). 

UM 

Ptujski modelarji 
osvojili prvo mesto 

Aeroklub Ptuj je izvedel že peti Štajerski pokal, modelarsko tek-
movanje, ki je vsako drugo leto na letališču v Moškanjcih, v vseh treh 
razredih prostoletečih modelov. Prij'avljenih je bilo preko 100 tekmo-
valcev iz 16 aeroklubov, a je žal zagodlo vreme. Tako je v soboto ves dan 
deževalo in ker vremenska napoved tudi za nedeljo ni bila nič kaj 
obetavajoča, se je kar 30 tekmovalcev iz 6 aeroklubov vrnilo domov. 
Ostali so v nedeljo tekmovanje normalno izpeljali. Tekmovalci so malo 
manj tvegali zaradi koruze, ki kasni in še ni pospravljena, okoli letališča 
pa je z njo poraslih precej njiv, kar p predstavlja pri prizemljenju 
precejšnjo nevarnost za modele (lom, izguba). Prehodni pokal so osvojili 
modelarji AK PTUJ s precejšnjo prednostjo pred AK Osijek in AK 
Visoko. 

Ostali rezultati: F-l-a (Jadralni modeli): 1. Edin Sahinovič, AK 
Visoko; 2. Darko Bauer, AK Novo mesto; 3. Matjaž Praprotnik, AK Ptuj. 
Ekipno: AK Osijek, AK Ptuj, AK Karlovac. Vseh tekmovalcevje bilo 41. 
F-l-B (gumenjaki): 1. Josip Franič, AK Split; 2. Mirsad Kapetanovič, 
AK Visoko; Franjo Vučetič, AK Osijek. Ekipno: AK Visoko, AK Split, 
AK Osijek. Skupno 18 tekmovalcev. F- l -C (penjači): 1. Oto Velunšek, 
AK Ptuj; 2. Milan Pavlov, AK Ptuj; 3. Slavko Nikič, AK Banja Luka. 
Ekipno: AK Ptuj, AK Pančevo, AK Banja Luka. Tekmovalo j e 13 
modelarjev. 

Milena C. 

Uspešen nastop v Mariboru 
N a kegljišču Habakuk v Mariboru je bilo v soboto 

5. kolo regijske B skupine v katerem sodeluje tudi 
ptujska Drava. Kegljači Drave nas tudi to pot niso 
razočarali in so dokazali, da so se v daljšem premoru 
dobro pripravili. Nastopili so v najmočnejši postavi 
in pričakovali kakšen kegelj več, vendar j im je tokrat 
ponagajalo kegljišče z neprestanimi prekinitvami 
zaradi tehničnih ovir. Kl jub temu je rezultat zelo 

dober. Najboljši {^sameznik je bil Colnarič s 426 
podrtimi keglji. Sicer pa je Drava nastopila z na-
slednjo ekipo: Colnarič 426, Špehonja 412, Plajnšek 
386, Seidl 415, Šeruga 385 in Ilič 389 podrtih kegljev. 

Po 5. kolu je Drava na odličnem 3. mestu s 96 
keglji zaostanka za vodilnim Kovinarjem iz Mari-
bora. 

S. Vičar 

Mladinci tretji, mladinke osme v SRS 
v nedeljo je atletski klub Ptuj z 

mladinci tekmoval v finalu atlet-
skega pokala Slovenije. V dežev-
nem in dokaj hladnem vrementi 
so mladinci z ekipnim tretjim 
mestom in mladinke z osmim 
dosegli še en zelo lep uspeh. Sa-
dovi marljivega in vsakodnevne-
ga treninga skozi vso leto so se že 
obrestovali in se danes lahko AK 
Ptuj pohvali z lepim številom re-
publiških prvakov, z zmagovalci 
atletskega pokala Slovenije in 
Jugoslavije in lepim številom re-
prezentantov SRS in SFRJ. 

Posamezni atleti-mladinci so 
zasedli naslednje uvrstitve: Kovač 
prvi v skoku v višino in četrti v me-
tu kopja, Krabonja drugi v teku 
na 4(X) m in peti na 100 m, Horvat 
peti v teku na 400 m in deveti na 
lOO^m, Dimovski četrti v skoku v 
višmo, Zebec peti v teku z ovirami, 
Planinšek četrti v skoku v daljino, 
Bucovič peti v suvanju krogle in 

šesti v metu diska, štafeta 4x 100 m 
Ptuj I (v postavi Mesarič, Horvat, 
Dimovski, Krabonja) tretje mesto 
in štafeta P t d II v postavi (Kovač, 
Planinšek, Žibrat, Zebec) osmo 
mesto. 

Mladinke so dosegle naslednje 
uvrstitve: Korošakova druga v 
skoku v daljino in peta v skoku v 
višino, Megličeva deveta in Pod-
breznikova deseta v skoku v viši-
no, Vrablova deseta v teku na 8{X) 
m in štafeta 4 x 100 m deveta v 
postavi (Kekec, Podbreznik, 
Meglič, Korošak). 

V soboto se bo atletska sezona 
za ptujske atlete razen dolgopro-
gašev končala z nastopom članske 
moške in ženske ekipe, ki si bo v 
kvalifikacijah poizkušala izboriti 
nastop v republiški ligi za pri-
hodnje leto. 

Nastop v kvahfikacijah so si 
izborili z zmago v treh kolih vz-
hodnega regionalnega tumii ja . 

TRI DRUGA IN ENO PETO 
MESTO V CELOVCU 

V Celovcu je na troboju dežel 
Koroške, Julijske krajine in Slo-
venije nastopila pionirska atletska 
reprezentanca Slovenije, v kateri 
so nastopili štirje atleti in pionirji 
ptujskega kluba in zasedli na-
slednje uvrstitve: Zebec drugi v 
teku z vorami. Jeza drugi v su-
vanju krogle, Dimovski drugi v 
skoku v višino in Korošakova peta 
v skoku v višino. 

Ekipno je zmagala Slovenija 
pred Julijsko krajino in Koroško. 

Razen atletske reprezentance 
so na troboju nastopile še re-
prezentance rokometa, košarke, 
namiznega tenisa, tenisa, strelcev 
in sabljačev, v katerih pa ptujski 
športni kolektivi niso imeli tek-
movalcev. 

L . Č . 

MEDOBČINSKA NOGOMETNA 
LIGA-A SKUPINA 

I. kolo: Tržeč—Markovci 2:3; Skorba—Središče 
0:3; Boč—Slovenja vas 2:2; Gerečja vas—Pragersko 
2:1; Spodnja Polskava—Hajdina 1:5; Domava— 
Zgornja Polskava 7:0. 

n . kolo: Markovci—Zgornja Polskava 0:3; Hajdi-
na—Domava 2:4; Pragersko—Spodnja Polskava 5:3; 
Slovenja vas—Gerečja vas 1:1; Središče-Boč 6:0; 
Tržeč—Skorba 2:1. 

i n . kolo: Skorba—Markovci 0:2; Boč—Tržeč0:0; 
Gerečja vas—Središče 3:1; Spodnja Polskava—Slove-
nja vas 3:5; Dornava—Pragersko 3:3; Zgornja Pol-
skava—Hajdina 0:0. 

VI. kolo: Markovci—Hajdina 2:3; Pragersko— 
Zg. Polskava 2:2; Slovenja vas—Dornava 3:1; Sredi-

šče—Spodnja Polskava 8:1; Tržeč—Gerečja vas 0:1; 
Skorba—Boč 0:4. 
LESTVICA PO VI. KOLU 

1. Gerečja vas 4 3 1 0 7:3 7 
2. Središče 4 3 0 1 18:4 6 
3. Slovenja vas 4 2 2 0 11:7 6 
4. Dornava 4 2 1 1 15:8 5 
5. Hajdina 4 2 1 1 10:7 5 
6. Pragersko 4 1 2 1 11:10 4 
7. Markovci 4 2 0 2 7:8 4 
8. Boč 4 1 2 1 6:8 4 
9. Zg. Polskava 4 1 2 1 5:9 4 

10. Tržeč ^ 4 1 1 2 4:5 3 
11. Skorba 4 0 0 4 1:11 O 
12. Sp. Polskava 4 0 0 4 8:23 O 

Deveto mesto 
za ŠD MIP 

Kot kaže ekipi šahovskega društva 
MIP na prvenstvu zahodne druge 
zvezne (republiško — pokrajinske) 
lige v Sutomoru ni uspelo obdržati 
drugoligaški status. Med dvanajstimi 
ekipami je namreč osvojila deveto 
mesto in se bo glede na razplet v prvi 
zvezni ligi verjetno morala preseliti v 
prvo republiško ligo. Njihovi na-
sprotniki so bili zaradi boljših pogojev 
za delo in močnejšega igralskega kadra 
premočni. Prvo mesto je osvojil SK 
n r Zagreb pred TSK Tuzla in ŠK 
Iskra Bugojno. Ptujska ekipa je deveta, 
za njo pa so Čelik iz Nikšiča, Žalec in 
Rudi Cajavec iz Bania Luke. V ekipi 
SD MIP so nastopili: velemojster Al-
bin Planine, mednarodni mojster Ja-
nez Barle, mojstrski kandidati Janez 
Podkr^šek, Franc Pešec, Janko Bo-
hak,. Tugo Godec, Milan Seruga, 
Martin Majcenovič, Tatjana Košan-
ski, Andreja Eijavec in Martin Povše 
ter prvokategomiki Milan Kneževič, 
Samo Bezjak in Uroš Zalokar. 

L k. 

u n i a l 
P N ^ t o v a r n a g l i n i c e in a iumin i j a 
^ ^ B o r i s K t d M n . s u b . o . 

f g i a iCidriSevo 

C t t s Kldrff imo 
t B M o a : (062)796-110 
t r i n c y u 033116 

UNIAL — Tovarna glinice in aluminija „Boris Kidrič" 
Kidričevo, z n. sub. o., ponovno objavlja prosta dela 
oz. naloge v TOZD Vzdrževanje, in sicer: 

1. IZVAJANJE DEL PRI VZDRŽEVANJU iN IZDELAVI 
ORODIJ - i t . 511 22 03 

Pogoj: KV orodjar 
1 leto delovnih izkušenj 

2. IZVAJANJE POMOŽNIH GRADBENIH DEL NA OB-
JEKTIH IN NAPRAVAH - št. 531 11 03 

Pogoj: PKV gradbeni delavec 
3 mesece delovnih izkušenj 

Prijave z dokazili o izpolnjevanju pogojev sprejema Kadrovsko 
socialna služba delovne organizacije 8 dni p>o objavi. Prijav, ki 
bodo brez ustreznih dokazil, ne bomo upoštevali. Prosilci 
bodo dobili odgovore v 15 dneh po izbiri. 

OBČINSKA ZDRAVSTVENA SKUPNOST 
PTUJ — Strokovna služba 
Trstenjakova 9/1 — Ptuj 

objavlja 

JAVNO LICITACIJO 
za prodajo 

— osebnega avtomobila znamke R-4, letnik 1978, prevo-
ženih 44000 km, za izklicno ceno 110.000,00 din. 

Za navedeni avto plača kupec še prometni davek. 
Licitacija bo 1. 10. 1984 ob 8. uri na dvorišču lekarne Trste-
njakova ul. 9 — Ptuj. 

Ogled je možen eno uro pred licitacijo. 

Prednost pri nakupu imajo pravne osebe. 

Interesenti položijo pred pričetkom licitacije varščino v višini 
10 % od izklicne cene. 

FOLKLORNA SEKCIJA 
DPD „SVOBODA" PTUJ 

VABI 
K sodelovanju nove člane za sezono 1984/85. 
Program dela sekcije zajema plese, pesmi, šege in navade 
pokrajin Bele Krajine, Gorenjske, štajerske, Prekmurja ter 
plese drugih narodov Jugoslavije. 
Vpis in pričetek dela je v torek dne 2. 10. 1984 ob 17.00 uri 
v Narodnem domu v Ptuju, Jadranska 13. 
Vljudno vabljeni I 

Odbor 

Komisija za medsebojna delovna razmeija pri 
OŠ Destmik 

RAZPISUJE 

— dela in naloge učitelja v oddelku podaljšanega bivanja za 
razredno stopnjo (nadomeščanje delavke za čas porodni-
škega dopusta). 

Pogoji za sprejem na delovno mesto so predpisani z ZOS. 
— dela in naloge tajnice s polovičnim delovnim časom za 

dobo 6 mesecev. 
Pogoj: srednja administrativna šola. 
Rok prijave je 8 dni po objavi v Ptujskem tedniku. 
Prošnje pošljite na naslov: OS „Bratje Reš", Destrnik, Komi-
sija za M DR, 62253 Destrnik. 



1 0 - Z A RAZVEDRILO 27. september1984 — T E D N I K 



T E D N I K ~ september 1984 OGLASI IN OBJAVE - 11 



Kot smo že napovedali, je bila v 
nedeljo, 23. septembra mokra vaja 
gasilskega centra Hajdina. ,,Gasi-
li" so gospodarske poslopja kme-
tov Meglič, Limovšek in Hazimali 
v Skorbi. Zaradi izredne gostote 
poslopij bi se požar hitro širil, zato 
so hajdoški gasilci poklicali na 
pomoč vsa gasilska društva centra. 

Po oceni gasilskih strokovnjakov 
bi požar hitro pogasnili. Temu je 
verjeti, saj je v nekaj minutah pri-
drvelo deset gasilskih avtomobilov 
z enotami od tega tri kombinirana 
vozila s posebno opremo. Iz ra-
porta poveljnika gasilskega centra 
Hajdina Janeza Vidoviča predsed-
niku sveta KS Hajdina Jožetu 
Ekartu je razvidno, da so v akciji 
sodelovala vsa gasilska društva 
centra torej Hajdina, Gerečja vas, 
Hajdoše, Slovenija vas in Turnišče 
ter gasilski enoti Draženci in Kun-
gota z 80 gasilci. 

Z omenjeno vajo je center Hajdi-
na že začel aktivnosti ob mesecu 
CKJŽarne varnosti, ki bo v oktobru. 

Prav zaradi tega je bila vaja name-
sto tekmovanja, saj v vaji pride do 
izra/a tudi usklajenost dela posa-
meznih enot, medtem ko se na tek-
movanju izkaže le usposobljenost 
posameznih desetin in seveda še 
športna sreča. 

Omenjena vaja pa je imela še en 
pomemben cilj in sicer preventivni. 

Na ogled so namreč povabili gasil-
ce pionirje tega centra, kar 90 se 
jih je zbralo, in občane, ki so vse-
kakor imeli kaj videti. Uspelo vajo 
so si ogledali še predsednik sveta 
KS Hajdina Jože Ekart, predstav-
nica Gasilske zveze Slovenije Ani-
ca Vidovič, tehnični sekretar ZGD 
Ptuj Štefan Vidovič, podpoveljnik 
ZGD Ptuj Stanko Glažar in pred-

sednik krajevne konference SZDL 
Hajdina Miha Zemljič. 

Foto: L. C. 

Kljub izjemno dobri vaji je pod-
poveljnik občinske zveze vseeno 
kritično opozoril, da je vaja pote-
kala v ugodnih okoliščinah, saj je 
bila v nedeljo dopoldan, ko so ga-
silci v glavnem doma, zato je treba 
v morebitni resnični situaciji raču-
nati tudi s slabšo udeležbo. Vendar 
izraža prepričanje, da bi bili uspe-
šni tudi v takih težjih podmladek, 
ki je porok za nadaljevanje uspe-
šnega dela enot gasilskega centra 
Hajdina. 

L. C. 

Ob zaključku vaje v Skorbi 

Momo Kapor 
navdušuje Ptujčane! 

Dokaz za to trditev je izredno uspešen hterarni večer, ki je bil v 
četrtek. 20. septembra, v razstavnem paviljonu Dušana Kvedra. Več kot 
150 ljubiteljev njegovih literarnih del s e j e zbralo v prijetnem prostoru, 
ki so ga krasile slike pregledne razstave slikarske kolonije Poetovio, ^ 
razpoloženju pa so prispevali tudi predstavniki Knjigarne Mladinska 
knjiga s prodajo Kaporjevih del v izvirniku. 

Srečanje s pisateljem so začeli člani ptujskega gledališča, ki so 
predstavili nekatera naibolj pnijubljen.-AdeU. Posebej je prisotne — tudi 
Moma Kaporja — navduS^iia Jasmma Preac, k i j e doživeto predstavila 
enega popularnih ženskih likov — Ano. Zatem je avtor prebral odlomek 
o bedi iz še neobjavyenega dela Knjiga pritožb, k i j e že v tisku. Kot je 
dejal, bo v knjigi tudi pet praznih strani, tako da bodo iahko bralci vanjo 
vpisali svoje pritožbe. 

Ocena je, d a j e literarni večer, ki g a j e v okviru Ptujskih kulturnih 
srečanj organizirala ptujska Ljudska in študijska knjižnica, popolnoma 
uspel. Organizatorji so bili presenečeni nad odzivom Ptujčanov, saj 
tolikšno število obiskovalcev — predvsem starejših — ni običajno za 
literarne večere. Vendar je treba poudariti, da obiskovalcev ni pritegnil 
za literarne večere sicer neobičajen prostor, temveč "sloves Moma Ka-
porja. Slovi namreč kot angažirani novinar, pisatelj in slikar, ki ga 
politiki ne marajo — zavoljo njegove odkritosti?! Kljub temu so njegova 
dela prevedena v številnih državah vzhodnega bloka, na Češkoslovaš-
kem pa celo pravijo, d a j e njihov pisatelj. Sodbo o njem in njegovem delu 
si je najlaže ustvariti z branjem njegovih del v originalu, saj sta v 
slovenščino prevedeni le 'dve deh, ki pa s prevodom tudi nekoliko 
izgubljata sočnost jezika v orginalu. Da ga mladi in manj mladi radi bero, 
se je izkazalo tudi na literarnem večeru. Mladinska knjiga je prodala 
obiskovalcem vse knjige, ki so bile na voljo. Tudi to se redko dogaja! 

N. Dobljekar 

KRAVA ZA VODOVODNI PRIKLJUČEK - VESELO PRI MURKOVIH 

V Dragovič je pritekla voda 
v Dragoviču, na območju kra-

jevne skupnosti Juršinci, so ob 
koncu preteklega tedna proslavili 
pomembno delovno zmago. 
Predsednik sveta KS Juršinci 
Janko Ma^ašič je ob asistenci 
delavcev Komunale, gradbeniš-
tva in prometa Ptuj ter seveda 
veselih krajanov, simbolično 
odprl hidrant in s tem naznanil, da 
je pritekla pitna voda k 19 do-
mačijam na tem območju. 

Vodovod v Dragovič, oziroma 
na Alelujo, kot po domače ime-
nujejo ta vinorodni grič, so po-
magali graditi tudi brigadirji 
zvezne MDA Slovenske gorice, 
denar za to mokro pridobitev pa 
so združili občinska komunalna 
skupnost, KS Juršinci iz sredstev 
krajevnega samoprispevka in in-
teresenti za priključek na regio-
nalni vodovod. Slednji so prispe-
vali vsak celo do 80 tisoč dinaijev. 
Slikovito so se izrazih iti poudarili, 
da je šla za vodovod iz vsakega 
hleva po ena krava, pred dvema 
letoma pa so krajani sosednje 
Kukave morali žrtvovati za enako 
mokro pridobitev »samo« tele. 
Seveda zdaj Kukavčani ne žalu-
jejo za teletom pa tudi Dragovi-
čani so že pozabili na svoje krave. 
Doslej so morali namreč prebi-
valci Aleluje nositi ali pa voziti 

pitno vodo, nekateri tudi več kot 
kilometer daleč iz doline. Tudi do 
60 metrov globoko so nekateri 
kopali vodnjake, vendar do vode 
niso prišli. Raste pa na tem griču 
odlično vino. 

Kot se za takšno pridobitev 
spodobi so pripravili Dragovičani 
v hiši pri Murkovih prisrčno, 
predvsem pa okusno slovesnost. 
Vsak izmed s pitno vodo odžeja-

nih krajanov je prinesel s seboj 
nekaj trdega in tekočega. Posre-
čen je bil Cehov oziroma Grilov 
ata iz sosednje vasi, ki je rekel: 
»Danes z menoj vred vsi tak hva-
lite vodo, pijete pa samo vino.« 
Bilo p a j e stoletja tako, da so imeli-
v Dragoviču več vina, kot pa zd-
rave pitne vode. Odslej bo dru-
gače. 

JOS 

Ob robu vinograda so odinli hidrant in Janko MatjaSič je navzoče 
poškropil z vodo. (Foto: JOS) 

KS HEROJA LACKA ROGOZNICA 

fjskemr 
Krajani krajevne skupnosti heroja Lacka Ro-

goznica so se 23. septembra 1984 z glasovanjem 
samoupravno odločili, da bodo do konca leta 1985 
združevali sredstva krajevnega samoprispevka za 
uresničitev nalog srednjeročnega programa 
1981-1985 v letih 1984 in 1985. Koncem decem-
bra 1978 so na referendumu glasovali za izvedbo 
takratnega srednjeročnega plana v letih 1979 in 1980 
ter sedanjega srednjeročnega plana 1981 — 1985. 
Kot je našim bralcem že znano je Ustavno sodišče 
SR Slovenije referendumsko odločitev oziroma 
sklep krajevne skupščine za obdobje 1984—1985 
razveljavilo, zato so krajani ponovno stopili na 
glasovalna mesta in se še enkrat izrekli za krajevni 
samoprispevek do konca leta 1985. Glasovanja se je 
udeležilo 2.183 krajanov, od katerih s e j e 1.452 ali 
66,6 % odločilo za nadaljevanje krajevnega samo-
prispevka. 

Uspešen izid referenduma potrjuje pripravljenost 
in visoko zavest večine krajanov, da z združenimi 
močmi uresničijo program, za katerega so se na 
najbolj demokratičen način že odločili na referen-

dumu decembra 1978 leta. 
Vzdušje na glasovalnih mestih v Kicaiju, Pacinju, 

Podvincih, Rogoznici, Novi vasi pri Ptuju, Sp<^-
njem Velovlaku in v Žabjaku je bilo delovno in 
praznično. Krajani so pnložnost na glasovalnih 
mestih iskoristili za koristne pogovore z aktivisti 

'Socialistične zveze ter krajevne in vaške samo-
uprave. Veliko potreb je še v vsaki vasi, materialne 
možnosti pa so preskromne, da bi lahko zadovoljili 
vse hkrati, zato je potrebna toliko večja strpnost in 
pripravljenost za sporazumevanje med krajabi in 
njihovimi vasmi ter za usklajevanje mnouh intere-
sov v krajevni skupnosti. Pogovon so bili Koristni in 
spodbudili za raztfiišljania, kaj načrtovati za novo 
srednjeročno obdobje 1986—1990, ki že trka na 
vrata in bo prihodnje leto tekla beseda na zborih 
krajanov, dokončna odločitev pa na referendumu. 

Tudi tokratni referendum je potrdil, da le enotno 
ljudstvo zmaguje, in d a j e samo enotnost krajanov 
jamstvo napredka krajevne skupnosti ter vsakega 
njenega posameznega dela. 

FB 

Takšen pridelek 
pa se izplača 

Seriji sestavkov o krompit iu moramo dodati še enega, tokrat zelo 
vzpodbudnega. V prejšnjem tednu smo se namreč mudili v Moškanjcih, 
5n Branku Majeriču, ki je prav takrat izkopaval krompir, posajen na 2,20 
lektara. Z zadovoljstvom je povedal, da je pridelek izreden, na hektar 
kar okoli 45 ton. Imel je srečo s semenom, videli smo precej rdečega 
krompirja, pa tudi letošnje vreme je bilo naklonjeno dobri rasti krom-
pirja na prodnati zemlji, kakršna je v Moškanjcih. Branko Majeričje kar 
šestkrat škropil krompir proti plesni. Veliki stroški zaščite se mu tako 
bogato obrestujejo. Ob rekordnem pridelku je zadovoljen tudi s ceno. 
Ves pridelek bo prodal zadrugi. JB 

Branko Majerič (levo) in Konrad Bezjak — vodja zadružne enote v 
Gorišnici. Oba sta zadovoljna s pridelkom krompiija. 

V tednu od 18. do vključno 25. septembra so miličniki postaje milice 
Ptuj in oddelkov posredovali v treh prometnih in eni železniški nesreči. Pri 
tem so zabeležili eno hujšo ter dve lažji telesni poškodbi, materialna škoch 
pa je tokrat ocenjena na okoli 370 tisočakov. Vzroki nesreč so bili nepre-
vidno zavijanje, izsiljevanje prednosti, ter napačno postavljen železniški 
signal. 

ŽELEZNIŠKA NEZGODA V 
KIDRIČEVEM 

V nedeljo, 23. septembra, ob 0.3 
uri zjutraj je prišlo na železniški 
postaji v Kidričevem do lažje ne-
sreče, ki pa s e j e na srečo končala 
brez človeških poškodb. 

Strojevodja tovornega vlaka 
Alojz Sukič je peljal kompozicijo 
vagonov iz smeri Pragerskega 
proti Ptuju. Ker je bil na tiru št. 4 
prost uvozni signal, je s kom-
pozicijo zapeljal prav na ta tir, na 

katerem pa je stala kompozicija 35 
vagonov, ki so bili v glavnem 
prazni. S prednjim delom loko-

motive je trčil vanje, pri čemer so 
se razen lokomotive poškodovali 
še trije vagoni. Po nestrokovni 

oceni je materialne škode za prek 
300 tisočakov. 

TRČIL V STOJEČI TOVOR-
NJAK 

V nedeljo, 23. septembra je 
voznik osebnega avtomobila Ja-
nez Ovca iz Gerečje vasi med vo-
žnjo od Podlehnika proti Hajdini 
na magistralni cesti trčil v pravil-
no parkiran in označen tovornjak 
Janeza Cafute, k i je obstal ob cesti 
zaradi okvare. Voznik Ovca je 
dobil hude telesne poškodbe in se 
zdravi v Ptujski bo nišnici ._ 

Rodile so: 
Danica Robin, Lackova 5 — 

dečka; Zlatka Medved, Prešerno-
va 21 — deklico; Angela Čmjavič, 
Zg. Ključarovci 20 — dečka; Du-
šanka Pintarič, Gorišnica 43 — 
dečka; Jožica Črnko, Ziherlova pl. 
11 — dečka; Majda Novak, Pod-
vinci 22 — Denisa; Stanka Špin-
dler. Vel. Nedelja 2 — Marino; 
Irena Perko, Pršetinci 34 — Ad-
rijano; Marija Vratič, Zg. Hajdina 
61 — Milka; Vlasta Muršec, 
Kraigherjeva 12 — Timoteja; 
Marija Hren, Gorca 13 — Majo; 
Marija Dovečar, Belšakova 51 — 
Roka in Blaža; Jožefa Kurež, 
Dravinjski vrh 56 — deklico; 
Marjetka Vukovič, Breg 18 — 
Denisa; Valerija Kaučič, Štrafe-
lova 19 — Simono; Marica 
Krajnc, Trnovski vrh 45 — Sonjo; 
Elizabeta Šori, Rotman 13 — 
dečka; Slavica Lašič, Domava 141 
— Marka; Danica Arnu£a-§tem, 
Na tratah 13/a — dekli : •; \ n a 
Kumer, Žerovinci 73 — dečka; 
Tilčka Pauman, Pobrežje 66 — 
dečka; Nevenka Zmazek, Goriš-
nica 76 — Nušo; Silva Zalar, 
Trgovišče 33 — deklico. 

Poroke: 
Janez Ber, Podvinci 107/a in 

Breda Zelenko, Podvinci 4 /a ; 

Boris Dangubič, Muzejski trg 2 /a 
in Zdenka Leber, Selška cesta 30; 
Milan Ovčar, Maribor, Frana 
Kovačiča 11 in Jožica Zorko, 
Dornava 126; Božidar Vovšek, Sp. 
Poljčane n. h. in Irena Belca, 
Stražgojnca22;BrankoKokol,Zg. ; 
Hajdina 101 in Cvetka Rozman, 
Sp. Hajdina 35; Anton Kokol, 
Turški vrh 29 in Silva Bratušek, i 
Pohorje 17; Štefan Skrbinšek, 
Tržeč 5 in Romana Zaje, Apače 
282; Stanislav Valič, Borovci 28/a 
in Kristina Kostanjevec, Borovci 
21 . 

Umrli so: 
Anton Kukovec, Hauptmani-

čeva 6, roj. 1895, umrl 15. sep-
tembra 1984; Stanko Cebej,. ' 
Draženci 60, roj. 1914, umri 15. 
septembra 1984; Pavel Novak, 
Spindlerjeva 9, roj. 1902, umri 19. 
septembra 1984; Terezija Brglez, 
Dom upokojencev Ptuj, roj. 1924, . 
umria 17. septembra 1984; Marija 
Hojnik, Slomi 9, roj. 1911, umria 
13. septembra 1984. 

T E i m i K 
izdaja zavod za časopisno in radij-
sko dejavnost RADIO-TEDNIK 
62250 Ruj , Vošnjakova 5, poštni 
predal 99. Ureja uredniški kolegij, ki 
ga sestavljajo vsi novinarji zavoda • 
direktor in glavni urednik FRANC 
LAČEN, odgovorni urednik 
FRANC FIDERŠEK, tehnični 4 
urednik ŠTEFAN PUŠNIK, novi-
narji: Jože Bračič, Nevenka Dob-
ljekar, Majda Goznik, Ludvik Kotar, • 
Martin Ozmec in Marjan Šneber-

?er. Uredništvo in uprava Radio ^ 
ednik, telefon (062) 771-261 in 

771-226. Celoletna naročnina 
znaša 750 dinarjev, za tujino 1.360 ^ 
dinarjev. Žiro račun SDK Ptd 
52400-603-31023. Tiska ČGP 
Večer Maribor. Na podlagi zakona o 
obdavčevanju proizvodov in stori- ' 
tev v prometu je TEDNIK uvrščen 
med proizvode, za katere se ne 
plačuje temeljni davek od prometa 
C)roizvodov. 


